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VSE BIN A

KNJIŽNA NOVOST OBČINE PREVALJE
Občina Prevalje je k izdaji Rastoče knjige občine Prevalje Nekoč 
je bilo jezero pristopila z željo, da v strnjeni obliki opozori na zgo-
dovinsko preteklost in njen razvoj ter rastočo podobo krajev obči-
ne. Izjemno delo raziskovalcev odkriva nove sledi in je ob drugih 
vsebinsko pomembnih publikacijah v zadnjih letih zelo bogato in 
strnjeno delo, ki bo dragocena literatura o kraju, pisni vir naše 
preteklosti, povezane s sedanjostjo. Ob slovenskem besedilu je 
prevod v nemški in angleški jezik. 

Iskrena hvala raziskovalcema dr. Karli Oder in dr. Vinku Skitku, 
ki sta z vztrajnim raziskovanjem pridobila doslej neznane dokumen-
te našega okolja. Zahvaljujemo se dr. Ivanu Reberniku za pomoč 
pri pridobivanju dokumenta prve pisne omembe Device Marije na 
Jezeru, objavljena je tudi prva pisna omemba Lokovice in Šentanela. 

Fotografom se zahvaljujemo za lepe ujete trenutke naše ob-
čine, Tomo Jeseničnik je med drugim odlično predstavil Matično 
knjigo Župnije Prevalje (1644) in Leški rokopis, na ogled sta tudi 
na spletni strani Občine Prevalje v virtualni obliki. 

Knjigo je uredila Margareta Jukič,  
recenzentka je bila dr. Karla Oder. 

Knjiga je na voljo v cvetličarni Iksija. Predstavitev bo januarja.

»Rastoča knjiga občine Prevalje oriše družbeni in gospodarski 
razvoj v dolini reke Meže med Peco in Uršljo goro, predstavlja ustvar-
jalnost domačih in priseljenih, nepismenih in pismenih, bukovnikov 
in akademikov, kmetov in industrijskih delavcev, žensk in moških, 
vajencev in izumiteljev, množice posameznikov, ki so zaradi svoje 
posebnosti, svojega znanja in ustvarjalnosti pustili vidno sled in 
marsikdaj zaznamovali življenje tudi drugim. 

Rastoča knjiga briše prah s prehojenih življenjskih in ustvarjalnih 
poti, ki jim daje novo rast, saj so kot seme, ki čaka na ugodni čas, 
da vzkali in se razvije v nekaj novega. Rastoča knjiga nenehno raste, 
dobiva nove vsebine in daje nova spoznanja o davnini in tisočletja 
odmaknjeni zgodovini, o ohranjenem ljudskem izročilu, znanju in 
vedenju, o ustvarjalnosti in o ljudeh v dolini, obdani s hribi in go-
rami, Raduho, Peco, Smrekovcem in Uršljo goro.« 

Dr. Karla Oder 
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Pogled v preteklost naše občine nam kaže, da smo se uspešno oblikovali in rasli. Znamo 
stopiti skupaj, mladim generacijam bomo prepustili najboljše. Po svojih finančnih zmo-
žnostih smo ustvarjali pogoje za kakovostno življenje občanov ter uspešen razvoj in na-
predek občine. To ne bi bilo mogoče brez dela in zavzetosti občinskega sveta, odborov, 
komisij, svetov krajevnih skupnosti, številnih posameznikov ter učinkovitosti in strokov-
nosti občinske uprave kljub maloštevilnosti … H kakovosti življenja v lokalni skupnosti 
pripomore tudi trud direktorjev javnih zavodov, ravnateljev šol, zdravnikov, gasilcev in 
nevladnih organizacij. 

Okolje raste, se razvija: razvoj Leka bo prinesel več kot dvesto delovnih mest, ureditev 
poslovnih con z nepovratnimi sredstvi EU bo prinesla več kot trideset novih delovnih 
mest, nastala je nova tržnica, rekonstruirane in asfaltirane so bile nekatere ceste, sani-
rani plazovi, porušen je stari vrtec Zgornji kraj …, ustvarjamo s proračunskimi sredstvi 
in sredstvi EU z uspešnih razpisov. Gradnja infrastrukture je zgolj ena izmed pomembnih 
aktivnosti občine, a je osnova, je temelj. Zahteva veliko denarja in časa, usklajevanja, 
prijavljanja na razpise. Morda še bolj pomembno poslanstvo je ustvarjanje pozitivne 
klime in enakovrednih pogojev za življenje in delo vseh občank in občanov. Enakomeren 
razvoj vseh krajev v občini je še naprej naša prioriteta, to se odraža tudi v sprejetih pro-
računih. Naši investicijski in razvojni projekti imajo logiko in vsebino. Ne zapiramo se 
znotraj občinskih meja, aktivno sodelujemo s sosednjimi občinami. Kultura, delovanje 
številnih društev brez javnega zavoda, zgolj na ljubiteljski osnovi, žlahti in bogati naše 
življenje, naš vsakdan, za vsakogar se najde nekaj. 

Veselimo se uspehov naših kulturnikov, športnikov, dijakov, uspešnih učencev, zlatih ma-
turantov; posebno ponosni smo na uspehe številnih naših občanov, ki segajo po najvišjih 
državnih odlikovanjih in priznanjih. Ponosen sem na njihove presežke in na odličja vseh 
letošnjih prejemnikov priznanj in nagrade, ki jih ob občinskem prazniku podeljujemo. 

Občina je prejela naziv Občina prijazna invalidom za večletno izboljševanje življenjskih 
razmer invalidov v občini in seveda si bo za to prizadevala tudi v prihodnje. Z enkratnimi 
akcijami ne pomagamo nič, projekt, ki smo si ga zastavili do leta 2020, je in bo rezultat 
našega skupnega dolgoletnega dela in zorenja, ne samo v obdobju do pridobitve priznanja.

Občina je prejela tudi certifikat in naziv Branju prijazna občina. Priznanje je rezultat ne-
kajletnega dela nekaterih kulturnih društev in posameznikov, šole in vključevanja promo-
cije branja v naš vsakdan. Kot rojstni kraj Bralne značke smo veseli, da smo to priznanje 
prejeli med prvimi občinami v Sloveniji. O vsem vam poročamo v Prevaljskih novicah 23. 

Cenjene  
občanke in 
spoštovani 

občani!

Spoštovani občani! 
Iskreno čestitam vsem letošnjim odlikovancem, izjemno ponosni 
smo na delo in presežke naših občanov in mladih podjetnikov. 
Čestitam vsem ob dnevu samostojnosti naše domovine, preživite 
topel božič v krogu svojih najdražjih, veliko srečnih dni in zdravja 
v novem letu želim vsem vam in vašim družinam. 
Srečno 2018!

Župan  
dr. Matic tasič
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ODLIČJA OBČINE PREVALJE ZA LETO 2016
Občina Prevalje na osnovi Zakona o lokalni samoupravi, Statuta Občine Prevalje 
in Odloka o priznanjih in nagradi Občine Prevalje imenuje častnega občana, 
podeljuje domicil in nagrado, priznanja Občine Prevalje, Sušnikova priznanja za 
kulturo in priznanja za šport. Podeljena odličja so znak družbenega priznanja in 
zahvale našim občanom in spodbuda za uresničevanje napredka, večanje ugleda 
in uveljavljanje naše lokalne skupnosti v širšem prostoru. 

Prejemniki priznanj in nagrade za leto 2016

Prejemniki odličij za leto 2016 na podelitvi ob prazniku Občine Prevalje, z njimi so: Rafael Škufca, predsednik Komisije za 
mandatna vprašanja, volitve in imenovanja; Bogdan Pupavac, predsednik Komisije za šport in župan dr. Matic Tasič.

Športnika leta s predsednikom Komisije za šport
Bogdanom Pupavcem in županom dr. Maticem Tasičem 
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HEDVIKA GORENŠEK 
Zlato Sušnikovo priznanje za leto 2016 prejme Hedvika Gorenšek 
za izjemno večdesetletno ustvarjalno in povezovalno delo na področju ljubiteljske kul-
ture na Lešah in v širši okolici na Koroškem, za izvirnost in zavzetost pri ohranjanju kul-
turne dediščine in povezovanju vsebin v kulturnem turizmu, za povezovanje in kulturni 
preplet občine in šole, za rast in spodbujanje branja.

DAVORIN JEVŠNIKAR 
Davorin Jevšnikar je izjemen akademski glasbenik, s svojo strokovnostjo je v dveh 
desetletjih veliko prispeval k rasti, razvoju in uspešnosti Pihalnega orkestra Prevalje, 
popeljal ga je do pohvale vrednih priznanj in z njim pridobil nenadomestljiv ugled in 
delež v kulturi na Prevaljah in v širšem koroškem prostoru. 

ZLATO SUŠNIKOVO PRIZNANJE

SREBRNO SUŠNIKOVO PRIZNANJE 

KULTURNO DRUŠTVO 
ŠENTANELSKI PAVRI 
Nagrado Občine Prevalje za leto 
2016 je prejelo Kulturno društvo 
Šentanelski pavri za negovanje 
več kot 50-letne pevske tradicije 
in prisotnost kulture v Šentanelu 
in občini Prevalje, za izjemno 
etnološko izvirnost ohranjanja 
starih napevov koroške narodne 
pesmi, ki so posebnost tudi v 
slovenskem kulturnem prostoru, 
in za ohranjanje dediščine. Zbor 
je tudi v Sloveniji posebnost, v 
Glasbenonarodopisnem inštitutu 
ZRC SAZU je zaznamovano njegovo 
ubrano petje. Šentanelski pavri 
negujejo in ohranjajo koroško 
etnološko pesem, stare napeve, 
pojejo brez notnega zapisa po 
posluhu že od leta 1964, ko jih je 
ustanovil Luka Kramolc. Skoraj 45 
let jih je vodil Mitja Šipek, danes jih 
vodi njegov učenec Ferdo Piko.

NAGRADA OBČINE PREVALJE ZA LETO 2016

SUŠNIKOVA PRIZNANJA OBČINE PREVALJE ZA LETO 2016

Šentanelski pavri na podelitvi 2017 
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ODLIČJ A OBČINE PRE VA LJE  
Z A LE TO 2016

PRIZNANJA OBČINE PREVALJE ZA LETO 2016

ZINKA POLANŠEK 
Zinka Polanšek prejela priznanje za izjemen prispevek k razvoju malega gospodarstva 
in za kakovostno vodenje ter razvoj družinskega podjetja Slaščičarna Polanšek, za ko-
rekten odnos do zaposlenih, za prepoznavnost v širšem koroškem prostoru. Odlikujejo 
jo izjemna življenjska energija, srčnost in sočutje do ljudi, potrebnih pomoči, vedno je 
pripravljena pomagati za dobro kraja in ljudi. 

JOŽEFA KROF 
Priznanje je prejela za neprecenljivo, predano in plemenito delo na humanitarnem po-
dročju, ki omogoča številnim družinam dostojnejše življenje, za nesebično sodelovanje 
in zavzeto delo v mnogih društvih. Srečujemo jo v prostorih Župnijske Karitas Prevalje, 
aktivna je pri čebelarjih, Rdečem križu, planincih in pri Društvu upokojencev, je prosto-
voljka, ki nesebično pomaga in nikoli ne odreče pomoči.

Pihalni orkester Prevalje z dirigentom Davorinom Jevšnikarjem in  
Mladinski pevski zbor Osnovne šole Franja Goloba Prevalje pod vodstvom Tatjane Mori sta na proslavi navdušila. 

PRIZNANJE OBČINE PREVALJE
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Z A LE TO 2016

ŠPORTNIKI LETA 2016

MARCEL ŽUNKO 
Marcel se od najzgodnejših let ukvarja z alpskim smučanjem, začel je pri ASK Fužinar, 
skoraj vedno končuje tekmovanja na zmagovalnem odru, odlikujejo ga trdo delo, vztraj-
nost in dobra motivacija. Dvakrat je bil zmagovalec Koroškega pokala, v višjem razredu 
smučanja U2 je bil drugi v seštevku regije in drugi v Sloveniji, osvojil je avstrijski koro-
ški pokal, zastopal je SK TAB in je v razredu U12 dosegel skupno prvo mesto v pokalu 
vzhodne regije, bil je četrti na mednarodni tekmi cicibanov v Italiji ... 

VID PERŠAK 
Vida Peršaka spremljamo že od mladih nog; njegovo kolesarjenje je vrhunsko, dose-
ga izjemne rezultate; bil je zmagovalec na tekmah za pokal SloEnduro. Kot edini član 
slovenske reprezentance je nastopil na petih tekmah svetovnega pokala Enduro World 
Series, na lrskem je v kategoriji U21 osvojil drugo mesto, v La Thuitu – ltalija je bil tre-
tji, v Franciji peti. V skupni razvrstitvi svetovnega pokala med mladinci je osvojil osmo 
mesto. Je zgleden študent na Fakulteti za šport, svoj prosti čas posveča treningom, 
odlikujejo ga vztrajnost, izjemna motivacija in resno delo na fakulteti. 

NAJPERSPEKTIVNEJŠI ŠPORTNIK LETA 2016 DO 15 LET

ŠPORTNIKI LETA 2016

Na predlog Komisije za šport in po potrditvi župana Občine Prevalje se za vrhunske 
rezultate in presežke najboljšim športnikom v občini podelijo plakete za leto 2016. 

Pripravila: Greta Jukič
Foto: Aleksander Ocepek in osebni arhivi 
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DR. IVAN REBERNIK PREJEL SREBRNI RED  
ZA ZASLUGE REPUBLIKE SLOVENIJE

PRE SE ŽK I  N A ŠIH OBČ A NOV,  
Z AVODOV IN DRUŠ T E V

Predsednik Republike Slovenije Borut 
Pahor je dr. Ivanu Reberniku izročil 
odlikovanje srebrni red za zasluge 31. 
avgusta 2017 na slovesnosti v Predsedniški 
palači. Iskreno čestitamo!
Doktor filozofske znanosti, diplomirani teolog in profesor knjižni-
čarstva doktor Ivan Rebernik je svojo poklicno pot začel v knjižnici 
Papeške univerze Gregoriana in jo nadaljeval v Vatikanski apostolski 
knjižnici, kjer je pred upokojitvijo dolga leta vodil njen kataloški od-
delek. Gre za eno najstarejših in najbogatejših knjižnic na svetu, ki 
hrani kar 1,6 milijona enot, med njimi je 150 tisoč rokopisov, na tiso-
če inkunabul in prvih tiskanih knjig, med katerimi je tudi Trubarjeva 
Cerkovna ordninga. Doktor Ivan Rebernik je bil torej med najodgo-
vornejšimi skrbniki največjih zakladov svetovne kulturne dedišči-
ne. Delal je tudi kot redni profesor za bibliotekarstvo in sodeloval 
s papeškimi univerzami in knjižnicami v Italiji, Rimu in po svetu. 

V času slovenskih osamosvojitvenih teženj v devetdesetih letih 
prejšnjega stoletja se je doktor Rebernik odločno vključil v podporo 
demokratičnim spremembam in razglasitvi samostojne Republike 
Slovenije. Ugledno delovno mesto v Vatikanu, kjer je imel stik z 
visokimi vatikanskimi uradniki, predstavniki kurije in najvišjimi 
italijanskimi politiki, mu je omogočilo, da je številnim sogovor-
nikom argumentirano razlagal sporočila novonastale države. Kot 
član slovenskih delegacij je tudi kot tolmač prispeval k širšemu 
razumevanju slovenskih stališč. Da sta Sveti sedež in Italijanska 
republika med prvimi priznala Slovenijo kot samostojno državo, 
je s svojimi prizadevanji in napori prispeval tudi dr. Ivan Rebernik. 

Ko je končal poklicno pot predavatelja in visokega bibliotekarja 
Vatikanske knjižnice, je na povabilo predsednika slovenske vlade 
v času pontifikata papeža Benedikta XVI. postal slovenski vele-
poslanik pri Svetem sedežu. Tudi danes si s svojimi izkušnjami 
prizadeva za zgledne odnose med slovensko Katoliško cerkvijo in 
Republiko Slovenijo, hkrati pa s svojo odprtostjo še vedno odpira 
vrata Vatikana vsem Slovencem, ki – verujoči ali neverujoči – želijo 
spoznati in odkrivati drobce iz neskončne zakladnice vatikanskih 
sakralnih znamenitosti, dokumentov in umetnin. 

Doktor Ivan Rebernik si je velik del svoje življenjske poti priza-
deval za dobre odnose Slovenije s Svetim sedežem, za kar mu je 
slovenska država iskreno hvaležna.

Iz utemeljitve Urada predsednika Republike Slovenije

Foto: Marta Jerebič, Ognjišče

Foto: Bor Slana / STA

Foto: Bor Slana / STA
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TEBI POJEM …!
To sporočilo ste lahko prebrali na plakatu, 
ki je vabil na prireditev, namenjeno izrazu 
hvaležnosti – na »Jožkov večer«, 4. novem-
bra letos.

»Tebi pojem …, tebi igram že 60 let, veš, 
moj Stvarnik in Gospod mojega življenja. 

Tebi pojem, tebi igram, ti, prevalj-
ski človek. Kako naj te še lepše in bolj 
razveseljujem?!«

Takšen je šestdesetletni spev Jožka Kerta 
s kora župnijske cerkve Marijinega vne-
bovzetja na Prevaljah. Z večerom, ki so ga 
bogatili tako nastopajoči kot številni drugi 
navzoči, še posebno njemu dragi gosti, smo 
povedali, da nismo »gluhi in nemi«. 

V takem prijetnem notranjem razpolože-
nju smo nekateri poskrbeli, da sta spošto-
vanje in hvaležnost vse naše župnije, ki ju 
čutimo za tolikoletno zvestobo g. Jožka, na 
primeren način prišla do njega. Naša hvale-
žnost Jožku Kertu pa je najlepše zablestela 
v najvišjem odlikovanju mariborske nadško-
fije – medalji škofa A. M. Slomška, ki mu jo 
je na večeru hvaležnosti izročil mariborski 
nadškof metropolit Alojzij Cvikl.

Ko sva se z nadškofom po podelitvi po-
slavljala, mi je dejal: »Velik je ta vaš Jožko.« 
Pritrdil sem mu, rekoč: »Primeren je še za ka-
kšno 'medaljo'.« A vem, da bi g. Jožko k temu 
dodal: »AMDG/Vse v večjo Božjo slavo/.«

Franc Brglez, župnik in dekan 

JOŽKO KERT PREJEL ODLIKOVANJE ZA 60 LET  
DELA NA CERKVENOGLASBENEM PODROČJU

Odlikovanje je Jožku Kertu na prireditvi v Družbenem domu  
podelil nadškof in metropolit Alojzij Cvikl.

Iz utemeljitve nadškofa in metropolita Alojza Cvikla.
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PRE SE ŽK I  N A ŠIH OBČ A NOV,  
Z AVODOV IN DRUŠ T E V

Ob zaključku šolskega leta 2016/2017 je župan dr. Matic Tasič podelil 
zlate petke vsem najboljšim učencem – odličnjakom. Prireditev je 
potekala 19. junija 2017 v Mali dvorani Družbenega doma. Župan 

je najboljšim učencem devetih razredov OŠ Franja Goloba Prevalje 
podelil zlate petke v prisotnosti staršev, razrednikov, šolske sve-
tovalne službe, pomočnice ravnateljice in ravnateljice. 

ZLATI MATURANTI GIMNAZIJE RAVNE
V šolskem letu 2016/2017 se je na Gimnaziji Ravne na Koroškem 
dogajalo veliko zanimivega: dosegli smo vrsto zavidljivih uspehov 
in doživeli niz nepozabnih dogodkov. Ogromno smo se naučili, 
ustvarili, napredovali in stkali številne nove, prijateljske vezi, kar je 
za mnoge morda najpomembneje. Šola ni namenjena le doseganju 
učnih ciljev in usvajanju znanja, je tudi čas iger, ljubezni in hudo-
mušnosti. V 69. generaciji na Gimnaziji Ravne na Koroškem je letos 
šolanje zaključilo 119 maturantk in maturantov v petih oddelkih.

Šolsko leto bo z zlatimi črkami zapisano v zgodovino šole 
predvsem po zaslugi naših izjemnih dijakov, zlatih maturantov in 

maturantke: Domna Vreša, Anžeta Šumaha, Jake Tasiča, Anžeta 
Hubmana, Marka Pavlekovića in Vesne Bukovec. Kar štirje od 
njih so se namreč udeležili tudi mednarodnih olimpijad: Domen 
Vreš se je uvrstil na mednarodno matematično olimpijado v Riu de 
Janeiru, Jaka Tasič in Anže Šumah sta bila na geografski olimpijadi 
v Beogradu, kjer je Anže osvojil zlato nagrado, Anže Hubman pa je 
potoval na daljno Tajsko, kjer se je udeležil kemijske olimpijade. 
Ime naše šole in tudi Koroške so tako ponesli daleč v svet. 

Domen Vreš je bil že v osnovni šoli na matematičnih tekmovanjih 
zelo uspešen in dobival številna zlata priznanja. Njegova mento-
rica je mama, sicer profesorica matematike na naši šoli, obisko-

»ODLIČNJAKI«, NAJBOLJŠI UČENCI 
OSNOVNE ŠOLE FRANJA GOLOBA 
PREVALJE V ŠOLSKEM LETU 2016/2017

ZLATI MATURANTI GIMNAZIJE  
RAVNE NA KOROŠKEM 2016/2017

Najboljši učenci, ki so prejeli zlate petke:

9. A:  
Razredničarka: Tatjana Mori 
Luka Jeriček, Lovro Knez, Žan Kumprej, Klara Pandel, 
Lara Pavše, Špela Pečnik, Teo Pečnik, Dejan Tominc, 
Nežka Valanter 

9. B:  
Razrednik: Davorin Svenšek, 
Eva Hanžekovič, Zala Kert, Andraž Kugovnik Bregeš, 
Žiga Merkač, Aleksander Oder, Gašper Topolinjek, 
Maša Volentar
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val pa je tudi skupinske priprave za olimpijado. Zelo ga veselita 
uporabna matematika in reševanje problemov, druge stvari, kot 
so grafi in imaginarna števila, ki jih v realnem življenju ne moreš 
uporabljati, mu niso tako všeč. Odločil se je za študij računalni-
štva in matematike.

Anže Šumah je prejel še naslov naj dijaka Slovenije, ki ga po-
deljuje Dijaška organizacija Slovenije (DOS). Zmagal je v konku-
renci približno 20 tisoč dijakov. Kriteriji, na podlagi katerih v DOS 
določijo zmagovalca, temeljijo na učnem uspehu, tekmovanjih na 
regionalnem, državnem in evropskem oziroma svetovnem nivoju, 
dodatne točke pa dijakom prinese še delo na družbenem področju 
(v okviru humanitarnih dejavnosti, pomoč v regiji ...). O svojem 
navdušenju nad geografijo je za lanski Letopis med drugim dejal, 
da se je od nekdaj zanimal za svet, za bistvo in pomen človeko-
vega obstoja in soobstoja z naravo, torej kako ljudje funkcionira-
mo znotraj okolja, ki nas obdaja, kako spreminjamo naravo, ki je 
sama zase tako dovršen harmonični sistem, da bi lahko deloval 
brez človeka. Z raziskovanjem sveta pa bo povezana tudi njego-
va nadaljnja življenjska pot. Študira namreč biokemijo, za zdaj v 
Ljubljani, za prihodnost pa pušča vsa vrata odprta.

Tudi Jako Tasiča je geografija že od nekdaj zelo zanimala, ver-
jetno je to tudi povezano s hojo v hribe. Geografija ga je veselila 
že v osnovni šoli, vendar pa ni razmišljal o olimpijadi, nanjo se je 
začel pripravljati šele v srednji šoli. Kljub vsemu se je odločil za 
študij farmacije, ker ima v tej smeri večjo možnost zaposlitve. V 

prihodnosti bi rad osvojil še kakšen višji vrh, kot je na primer novi 
najvišji vrh Evrope, Elbrus. Po študiju bi rad delal v laboratoriju 
ali pa morda v lekarni.

Anže Hubman je že v osnovni šoli dobival zlata priznanja na 
kemijskih tekmovanjih, a o olimpijadi sploh ni razmišljal, saj je 
mislil, da se tja uvrstijo zgolj dijaki, ki so pravi geniji.

Odločil se je za študij kemije, v tujini pa bi rad študiral po opra-
vljeni diplomi, saj so tam večje možnosti za usmeritev v določeno 
področje, na tujem pa bi delal le, če doma ne bi dobil sredstev, 
potrebnih za raziskovanje.

Marko Pavleković je bil dve leti predsednik dijaške skupnosti 
na šoli, zagrizen športnik in seveda odličen dijak. Odločil se je za 
študij biokemije, kjer bo svoje bogato znanje samo še nadgrajeval.

Vesna Bukovec je bila odlična dijakinja in tudi izvrstna odbojka-
rica in fotografinja. Obiskovala je športni oddelek in s svojim delom 
ter odnosom do šole dokazala, da lahko tudi športniki dosežejo 
izjemne rezultate na maturi. Svojo pot nadaljuje na Medicinski 
fakulteti v Ljubljani, kjer študira medicino. 

Ponosni smo na vse, ki so dodali svoj kamenček v mozaik naše 
šole. Hkrati verjamemo, da so bila ta štiri leta za vse maturante 
in maturantke prava odskočna deska, s katere se bodo suvereno 
pognali v nove izzive, ki jih ponuja življenje. 

Natalija Pečovnik

Zlata maturantka  
s Prevalj, Vesna Bukovec 

Zlati maturant s  
Prevalj, Jaka Tasič 

Zlati maturanti Gimnazije Ravne na Koroškem v šol. letu 2016/17 z ravnateljem Dragom Benkom.
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OBČINA PREVALJE PREJEMNICA 
LISTINE OBČINA PO MERI INVALIDOV

UTEMELJITEV:

Občina Prevalje je v letu 2015 z Društvom 
invalidov Mežiške doline začela siste-
matične aktivnosti v zvezi s projektom 
Občina po meri invalidov z namenom 
izboljšanja kakovosti življenja invalidov 
v njihovem domačem okolju. S pomočjo 
društev, zavzetih posameznikov in pro-
stovoljcev je v letih 2016 in 2017 izvedla 
že veliko ukrepov za izboljšanje stanja 
invalidov v občini Prevalje na marsika-
terih področjih. Uredila je klančine in 
odpravila arhitektonske ovire ob glav-
nih prometnicah v skladu s Pravilnikom. 
Občinski svet Občine Prevalje je prevzel 
odgovornost in aktivno vlogo pri ustvar-
janju enakih možnosti, socialnega vklju-
čevanja in nediskriminacije invalidov 
ter vseh ranljivih skupin. Imenoval je 
delovno telo občinskega sveta – Svet 
invalidov Občine Prevalje, ki s svojim de-
lovanjem aktivno zaznava problematiko 
invalidov v občini, ne samo v obdobju 
do pridobitve priznanja, to bo stalnica 
dela Sveta invalidov v dobro invalidov 
in ranljivih skupin občine. Od sprejetja 
sklepa župana se je Občina Prevalje ce-
lovito lotila izvajanja ukrepov, kakor jih 
predvideva Agenda 22.

Emilija Ivančič, vodja projekta  
Občina po meri invalidov

Na podelitvi listine: Urška Gostenčnik, predsednica Društva invalidov Mežiške doline; 
Rajko Žagar, predsednik projektnega sveta Zveze delovnih invalidov Slovenije; Borut 
Sever, predstavnik Nacionalnega sveta invalidskih organizacij Slovenije; župan dr. Matic 
Tasič; Rafael Škufca, predsednik Sveta invalidov Občine Prevalje; Rezka Černjak, podpred-
sednica Društva invalidov Mežiške doline, podružnica Prevalje. 

Svečana podelitev 
listine je bila v sredo, 
6. decembra 2017, v 
Družbenem domu na 
Prevaljah. Zveza delovnih 
invalidov Slovenije je 
na svoji 14. seji dne 5. 
oktobra 2017 sprejela 
sklep, da se Občini 
Prevalje podeli listina 
Občina po meri invalidov 
za leto 2017 na podlagi 
preteklega dela pri 
vključevanju invalidov v 
lokalno skupnost. 
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Združenje splošnih knjižnic, Skupnost občin Slovenije in Ministrstvo 
za kulturo RS so v ponedeljek, 4. decembra 2017, v Kranju obči-
nam, ki s svojimi dobrimi praksami dajejo zgled za spodbujanje 
bralne pismenosti in bralne kulture, podelili nazive Branju prija-
zna občina. Prve certifikate je prejelo 18 občin. Certifikat Branju 
prijazna občina je prejela tudi Občina Prevalje.

Javni natečaj je nastal z namenom spodbuditi občine k pripravi 
in izvajanju ukrepov za izboljšanje bralne pismenosti, pri čemer 
imata bralna pismenosti in bralna kultura temeljno vlogo, kar je 
ena izmed prioritetnih nalog Republike Slovenije. Raziskava o 

branju v Sloveniji (2014) je prinesla slabe rezultate, približno 40 
odstotkov odraslih v enem letu ne prebere niti ene knjige, težave 
pa se kažejo predvsem pri mlajši izobraženi populaciji, ki »branja 
ne razume in ne sprejema kot vrednoto«. Bralna kultura in branje 
sta v naši občini deležna najširše pozornosti, povezujemo se s 
šolo, društvi, Koroško osrednjo knjižnico, namenjamo finančno 
podporo projektom, povezanim z branjem, podpora občine in žu-
pana pri dogodkih na področju branja je naša stalnica. Kot rojstni 
občini Bralne značke so nam podelili naziv med prvimi občinami 
v Sloveniji. 

Na regijskem tekmovanju odraslih zborov od Celja do Koroške v 
začetku decembra je MoPZ Vres dobil zlato priznanje. Pevci so še 
zlasti ponosni na posebno priznanje za najboljšo izvedbo slovenske 
ljudske pesmi Andreja Makorja (1987) Pozimi pa rožice ne cveto. 

Bili so izbrani, da bodo 22. decembra 2017 peli v Državnem 
zboru RS na slavnostni seji, kar je seveda izjemna čast in ponos 
za Koroško in MoPZ Vres Prevalje. 

Ivan Backovič, predsednik Vresa

PRIDOBILI SMO CERTIFIKAT  
BRANJU PRIJAZNA OBČINA

VRESOVCI ZOPET ODLIČNI

IZ UTEMELJITVE STROKOVNE KOMISIJE ZA  
CERTIFIKAT BRANJU PRIJAZNA OBČINA

Občina Prevalje je med manjšimi slovenskimi 
občinami izvrsten zgled spodbujanja branja 
in načrtnega razvijanja bralne kulture pri 
svojih občanih in tudi širše, pri naših rojakih v 
zamejstvu. Oblikovala je prepoznavno »blagovno« 
znamko – »Bralno značko« – edinstveno tudi v 
mednarodnem pogledu. Ker je občina tudi svoj 
turistični potencial prepoznala v povezavi s knjigo 
in domačo literarno tradicijo, je za razvoj okolja 
prepoznala tudi pomen krajevne knjižnice. Iskrena 
skrb za knjigo in branje v Občini Prevalje več kot 
presega lokalni okvir.

Greta Jukič
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Društvo kmetic Mežiške doline, ki povezuje članice iz vseh štirih 
občin Mežiške doline, je bilo v dogovoru s preostalimi tremi ko-
roškimi društvi kmetic letos na vrsti, da prijavi svojo kandidatko 
na izbor za mlado kmetico leta 2017. Na tekmovanje, pogoja za 
sodelovanje sta starost do 40 let in življenje na kmetiji, je odbor 
društva poslal kar svojo novo predsednico, Tatjano Ladinek. Mesec 
dni pred izborom vse prijavljene kandidatke prejmejo gradivo or-
ganizatorja (Časopisno-založniška družba Kmečki glas) o temah, 
povezanih s kmetijstvom. Kandidatke se z znanjem izkažejo v pr-
vem, teoretičnem delu tekmovanja in le najboljše tri se uvrstijo v 
drugi del, v katerem rešujejo praktične naloge. 

V soboto, 2. septembra 2017, je organizator skupaj z občinama 
Bled in Gorje ter Društvom kmečkih žena in deklet na vasi občin 
Bled in Gorje izpeljal že 15. tradicionalni izbor mlade kmetice in 
mladega gospodarja leta. Deset kandidatk in šest kandidatov iz 
celotne Slovenije so navijači bodrili v dvorani Osnovne šole Gorje. 
Izenačeno znanje tekmovalk je kar tri, med njimi Tatjano, postavilo 
pred dodatno izločilno nalogo. Poznavanje kozarcev za pivo je našo 
kandidatko popeljalo v finale. Njena mirnost, zbranost in spretnost 
so bile odločilne za osvojitev naziva mlada kmetica leta 2017.

Tatjana je diplomirana inženirka tekstilne tehnologije. Pred ne-
kaj leti je nepričakovano ostala brez zaposlitve, zato si je življenje 
»prikrojila« tako, da je danes z njim zadovoljna. Njena največja 
vrednota je in vedno bo družina. Možnost, da sedaj dela tisto, kar 
jo veseli, in to doma na kmetiji, kjer lahko kar največ časa nameni 
svojim trem otrokom, je zanjo največ vredna. Tatjana je otroštvo 
in mladost preživela pod Uršljo goro na kmetiji Janet. 

Sedaj z možem Rajkom in družino živi na visokogorski kmetiji 
Hudobnik na Breznici nad Prevaljami. Doma pridelano žito, kot sta 
oves in pira, porabi za svoje izdelke – unikatne blazine z različni-
mi polnili in druge izdelke za spodbujanje motoričnih spretnosti. 
Blazine, polnjene z luskami, so namenjene za prijetnejši spanec, 
polnjene z zrni in s senenim drobirjem pa pogrevanju delov telesa 
za lajšanje različnih zdravstvenih težav. Na Obrtno-podjetniški 
zbornici Slovenije je zanje pridobila certifikate domače obrti – 
DUO certifikat za slovensko rokodelstvo.

Tatjana je opravila tudi izobraževanje za NPK zeliščarica. Tako 
iz gojenih in v naravi nabranih zelišč izdeluje zeliščne čaje, zelišč-
no sol, tinkture in naravna zeliščna mila, dezodorante in mazila. 
Zelo veliko tudi predava in vodi različne delavnice za vse starostne 
skupine, saj si želi, da bi se ljudje po pomoč obračali k naravi.

Tatjana je izjemno aktivna v lokalnem in širšem okolju: je pred-
sednica kmečkih žena, članica komisije za zelišča pri KGZS, čla-
nica upravnega odbora LAS Mežiške doline, članica Društva Ajda 
Koroška in Društva pridelovalcev in predelovalcev zelišč Arnika ter 
domačega čebelarskega in sadjarskega društva. Tatjana pomaga 
skrbeti tudi za zelo obiskan Sadjarsko-čebelarski učni center z 
zeliščnim vrtom Na Fari pri Prevaljah. Letos je s čajno mešanico 
Zelika prvič sodelovala na natečaju Dobrote slovenskih kmetij na 
Ptuju in zanjo prejela zlato priznanje. Septembra pa je na natečaju 
Čebelarske zveze Slovenije za naj čebelarski spominek in darilo 
v kategoriji izvirnih darilnih embalaž čebeljih pridelkov in izdel-
kov osvojila najboljše mesto z darilnim izdelkom Medene radosti. 

Prihodnje leto bo izbor mlade kmetice leta na Prevaljah, in sicer 
septembra med Jesenskimi srečanji. 

Društvo kmetic Mežiške doline
Mlada kmetica leta 2017 na sprejemu pri županu 

Foto: Mitja Verdnik, arhiv tednika Kmečki glas

TATJANA LADINEK, KOROŠICA Z NAZIVOM 
MLADA KMETICA LETA 2017

Od leve proti desni: Milka Podričnik, kmetica leta 2014; Tatjana 
Ladinek, mlada kmetica leta 2017; Darja Jeriček, svetovalka specia-
listka za področje razvoja podeželja pri KGZ Celje, Izpostava Ravne; 
Marta Kumer, nekdanja predsednica Društva kmečkih žena; Anita 
Štrikar, mlada kmetica leta 2006; direktor KGZ Celje Stanko Jamnik 

Tatjana Ladinek mlada kmetica leta 2017 z županom
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Zavod za šport RS Planica je v prostorih 
Ministrstva za izobraževanje, znanost in 
šport RS 19. septembra 2017 podelil nagrade 
najuspešnejšim vrtcem in šolam na področju 
interesnih programov športa otrok in mladi-
ne za šolsko leto 2016/2017. Osnovna šola 
Franja Goloba Prevalje je bila tokrat dobitnik 
srebrnega priznanja. Priznanja je v prostorih 
ministrstva v prisotnosti ministrice dr. Maje 
Makovec Brenčič podelil direktor direktorata 
za šport dr. Boro Štrumbelj. Ob tem naj ome-
nimo, da se naša šola edina med šolami v 
širši regiji že enajsto leto uvršča med najbolj 
športne šole v Republiki Sloveniji. Zasluge 
za to imajo športni pedagogi in drugi učitelji 
na šoli. Seveda brez naših otrok in njihovih 
staršev ne bi bilo te uspešne zgodbe. Vseh 
dosedanjih priznanj ne bi dosegli brez naše 
lokalne skupnosti – Občine Prevalje, ki nam 
omogoča dobro športno infrastrukturo in 
redno sofinanciranje razširjenega progra-
ma na področju šolstva.

Čestitke in hvala vsem.

Štefan Peršak, športni pedagog

Certifikat je na slavnostni podelitvi 12. maja 2017 v Mestnem mu-
zeju Ljubljana prevzela direktorica Doma starejših Na Fari Stanka 
Vauh. Podelitve sta se udeležili tudi članici projektne skupine 
Monika Krivec in Milena Jelen. 

Certifikat Družini prijazno podjetje izhaja iz sistema European work 
& family audit, ki ga je razvila nemška organizacija Berufundfamilie. 
Sistem uporabljajo v Nemčiji, Avstriji, na Madžarskem, v Italiji in 
Sloveniji. Pri nas ga je v okviru programa EQUAL v letu 2007 vpe-
ljalo razvojno partnerstvo Mladim materam/družinam prijazno 
zaposlovanje. Od novembra 2007 je nosilec postopka organizacija 
Ekvilib Inštitut in ga izvaja v sodelovanju z Ministrstvom za delo, 
družino, socialne zadeve in enake možnosti RS ter zainteresirani-
mi zunanjimi partnerji.

Dom starejših Na Fari je januarja 2017 začel postopek za pri-
dobitev osnovnega certifikata. Direktorica zavoda je imenovala 
projektno skupino devetih članov, ki bo zbirala, obravnavala in 
uvajala nove, boljše metode dela, usmerjene v usklajevanje po-
klicnega in družinskega življenja, ter izvajala redni nadzor nad 
izvedbo sprejetih ukrepov. Projektni načrt – plan implementacije 
zajema 13 izbranih in potrjenih ukrepov. Revizorski svet je obrav-
naval dokumentacijo izvedbenega načrta in izbor ukrepov ter izdal 
sklep o podelitvi osnovnega certifikata Družini prijazno podjetje.

»V današnjem času ljudje stremimo k ustvarjenju ravnovesja 
med družinskimi in službenimi obveznostmi. Raziskave ugotavljajo, 
da so ljudje, ki se zavedajo ravnovesja med delom in življenjskimi 
vlogami, bolj zadovoljni s svojim življenjem in poročajo o boljšem 
fizičnem in mentalnem zdravju« (Haar in dr., 2014:162).

Milena Jelen, članica projektne skupine

OŠ FRANJA GOLOBA PREVALJE PONOVNO MED 
NAJBOLJ ŠPORTNIMI ŠOLAMI V REPUBLIKI SLOVENIJI

DOM STAREJŠIH NA FARI –  
DRUŽINI PRIJAZNO PODJETJE

Športni pedagogi Tomaž Sonjak, Tanja Strojnik in Štefan Peršak so ponosni na uspeh. 
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MED – O – VITA je projekt sodelovanja treh slovenskih in ene hrva-
ške lokalne akcijske skupine (LAS). Sodelujemo LAS Istočna Istra 
iz Labina, LAS s CILJem iz Idrije, LAS Loškega pogorja iz Škofje 
Loke in naš domači LAS Mežiške doline. Pri projektu sodeluje pet 
čebelarskih društev iz Mežiške doline. Izvedba projekta je podprta 
s sredstvi Evropskega kmetijskega sklada za razvoj podeželja v 
višini 79.955 EUR in s sredstvi štirih občin Mežiške doline v višini 
25.900 EUR. 

Namen projekta je vzpostaviti sodelovanje med čebelarji na 
vključenih območjih, z namenom izmenjave izkušenj, dobrih 
praks in znanj. Del projekta vključuje investicijo v infrastrukturo 
za opravljanje čebelarske dejavnosti s poudarkom na izobraže-
valnih aktivnostih za mlade, izvedene pa bodo tudi aktivnosti za 
razvoj in promocijo čebelarskega turizma ter za prepoznavnost in 
konkurenčnost čebelarjev na sodelujočih območjih.

Pomemben del projekta sta povezovanje in sodelovanje vklju-
čenih čebelarskih društev. Prva aktivnost v okviru projekta, »Dani 
meda Labinštine«, se je odvijala v Labinu 2. in 3. decembra 2017. Iz 
Mežiške doline se je dvodnevne prireditve udeležilo 29 čebelarjev 
in predstavnikov. Naši čebelarji so se predstavili s svojimi izdelki 
in promocijskim materialom, gostiteljem in drugim udeležencem 
iz Slovenije pa smo ponudili tudi naše kulinarične dobrote. 

Čebelarska zadruga Labin je pripravila drugo ocenjevanje medu 
vzhodne Istre, poimenovano Ripenda 2017, in k sodelovanju po-
vabila tudi slovenske čebelarje. Čebelarji Mežiške doline so že 
oktobra na ocenjevanje poslali 10 vzorcev našega medu. Skupno 

80 vzorcev medu iz Hrvaške in Slovenije je bilo ocenjenih s kemič-
no analizo in senzoričnim ocenjevanjem. Rezultati ocenjevanja 
so bili razglašeni v zaključnem delu prireditve v Labinu. Ponosno 
lahko poročamo, da so se naši čebelarji s svojim medom odlič-
no odrezali, saj so prejeli devet zlatih in eno srebrno priznanje. 
Iz Čebelarskega društva Prevalje sta odlično oceno za svoj med 
prejela Rudi Vogel in Miran Strmčnik. Čestitke zlatim čebelarjem 
Mežiške doline!

Viktorija Barbič, L AS Mežiške doline

Čebelarski center Na Fari je izjemno deja-
ven. Petega aprila smo pripravili praktični 
prikaz z delavnico Vzdrževanje, zasaditev 
zelišč in drugih zelnatih trajnic. Izvedel jo 
je Modest Motaln, potekala je pod okri-
ljem Društva kmetic Mežiške doline in 
Čebelarskega društva Prevalje. Od maja 
do junija je potekalo praktično usposablja-
nje za čebelarje začetnike v sodelovanju s 
Čebelarsko zvezo Slovenije. Ob dnevu od-
prtih vrat 17. junija so si obiskovalci lahko 
ogledali svet čebel od blizu, prav tako tudi 
medoviti vrt. Poleti so nas obiskali števil-
ni čebelarji iz Slovenije, Avstrije, Poljske 
in tudi drugi obiskovalci. Naš gospodar 
Juvan Nejc je pridno skrbel za čebele, za-
čel pa se je tudi aktivno ukvarjati z vzrejo 
matic. Čebelarji, kmečke žene in sadjarji 
smo vse leto urejali vrt in okolico ter imeli 
skupni piknik.

Anica Vogel 

Mladi rod bodočih čebelarjev 

PROJEKT SODELOVANJA MED – O – VITA

ČEBELARSKO DRUŠTVO IN SADJARSKO-
ČEBELARSKI UČNI CENTER NA FARI
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• Število vseh učencev s podružnicami  
Leše, Holmec, Šentanel: 575

• Število učencev v matični šoli: 508
• Število oddelkov v matični šoli: 23
• Podružnice: 7 
• Število učencev na Holmcu –  

od 1. do 5. razreda: 3 oddelki, 27 učencev
• Število učencev na Lešah – od 1. do 5. razreda:  

2 oddelka, 27 učencev
• Število učencev v Šentanelu – od 1. do 5. razreda:  

2 oddelka, 13 učencev
• Število oddelkov skupaj: 30

• Podaljšano bivanje: 8 oddelkov
• Jutranje varstvo: 1,5 oddelka

• Vrtec Krojaček Hlaček Prevalje: 247
• Število otrok v oddelku na Lešah: 19
• Število vseh otrok, vključenih v Vrtec Prevalje: 266
• Število oddelkov: 14

Novosti: 
• naravoslovni projekt NAMA – POTI
• učitelj spremljevalec
• formativno (sprotno) spremljanje in preverjanje znanja
• medgeneracijsko branje
• Unesco vrtec

Iz osebne izkaznice Osnovne šole Franja Goloba 
Prevalje – šole in vrtca 2017/2018
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Projekt branje brez meja – čitanje ne poznaje granice 
OŠ Franja Goloba Prevalje – OŠ Trnovec, Hrvaška

MEDNARODNI PROJEKT BRANJA
Naša šola se je že drugo leto priključila mednarodnemu projektu, 
s katerim želimo knjigo, branje in bralce povezovati čez meje. Dne 
17. maja 2017 smo vrnili lanskoletni obisk in obiskali naše prijate-
lje na Hrvaškem. Po prisrčnem sprejemu s kulturnim programom 
smo si ogledali šolo in nadaljevali srečanje v šolski knjižnici, kjer 
so učenci obeh šol predstavili prebrana dela. Tokrat smo na naši 
šoli brali dela hrvaškega avtorja Zvonimirja Baloga, na Hrvaškem 
pa delo slovenske pisateljice Dese Muck. Sledil je ogled kraja. Bilo 
nam je zelo zanimivo, da so najpomembnejše krajevne ustanove, 
osnovna šola, cerkev in občina, med seboj zelo povezane. Najprej 
smo si ogledali sodobno cerkev s krajevno knjižnico in pastoral-

nim centrom, o dejavnostih nam je govoril župnik. Sledil je obisk 
na Občini Trnovec, kjer so nas na vhodu pričakali župan in občin-
ski uslužbenci, nas slovesno nagovorili, popeljali po prostorih in 
nas pogostili. Naše srečanje je potekalo v zelo prijetnem vzdušju, 
otrokom jezik ni bil prevelika ovira, mentorice pa smo si ob slovesu 
obljubile, da bomo nadaljevale projekt, saj je odlična priložnost 
za spoznavanje različnosti, a hkrati pot k sožitju in povezovanju. 
Mentorici na šoli, ki je edina šola v koroški regiji, sodelujoča pri 
tem projektu, sva Hedvika Gorenšek in Marjana Dretnik. 

Hedvika Gorenšek, koordinatorica projekta

SREČANJE ZLATIH BRALCEV KOROŠKE
Prevalje so v slovenskem prostoru prepoznavne predvsem po bral-
nem gibanju, z začetki v prevaljski osnovni šoli (OŠ), to je BRALNA 
ZNAČKA. OŠ Franja Goloba Prevalje je vse okrogle jubileje zazna-
movala s slavnostnimi prireditvami, ki so se jih udeležili pomembni 
slovenski književniki in različni gostje, povezani z bralno kulturo. 
Na slovesnosti smo vedno povabili tudi zlate bralce Koroške in nji-
hove mentorje. In porodila se je ideja, da bi na Prevaljah pripravili 
vsakoletno srečanje zlatih bralcev. 

Pobuda se nam je zdela zanimiva, in tako smo letos že tretje 
leto zapored pripravili literarno opoldne v Družbenem domu na 
Prevaljah. Bralci iz vse koroške regije so 12. maja napolnili Veliko 
dvorano Družbenega doma na Prevaljah, gost je bil raper Rok 
Terkaj, ki nam je predstavil knjigo Kla kla klasika. Popeljal nas je 
skozi klasično poezijo, kot se sliši v ritmih rapa. Uživali smo ob 
predstavi z izjemnimi sporočili za življenje. 

Hedvika Gorenšek

Prevaljski zlati bralci in mentorji z gostom Rokom Terkajem
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IZJEMEN DOSEŽEK NA PODROČJU 
KAKOVOSTI
Novartisovi odločitvi, da razširi prevaljsko 
proizvodnjo širokospektralnega antibiotika, 
je botrovala visoka kakovost, ki jo dosega ta 
koroški kolektiv, ob ugodnem povpraševa-
nju na svetovnih trgih. Samo v ZDA izvozijo 
tretjino proizvodnje.

Septembra so v Antiinfektivih Prevalje 
ponovno prestali enega najzahtevnejših 
inšpekcijskih pregledov kakovosti vseh 
procesov s strani ameriške FDA. Za njimi je 
tako 15 let brez ugotovljenih odstopanj na 
področju kakovosti, kar je tudi v Novartisu 
izjemen dosežek. 

NAROČILA ZA SLOVENSKE 
DOBAVITELJE
Širitev lokacije je skrbno načrtovana. Prve 
decembrske dni so sočasno gradili nov 
osrednji proizvodni objekt in urejali njegovo 
okolico. Do konca meseca bodo opravili vse 
potrebno, da začnejo v začetku leta 2018 ru-
šiti še preostale objekte nekdanjega soseda, 
Koraturja, od katerega so kupili zemljišče. 
Tu bodo v prihodnje umestili podporne, ne-
proizvodne dejavnosti, ki jih bo nova vozna 
pot ločila od obstoječe bencinske črpalke. 

Zlatko Ajd, vodja projekta širitve lokaci-
je, je povedal, da bodo okrog 45 odstotkov 
vseh investicijskih del opravili domači do-
bavitelji. V prvo fazo širitve, ki bo pripelja-
la do zagona prvih proizvodnih linij v letu 
2019, bodo vložili dobrih 70 milijonov EUR. 
Največja posamična Novartisova naložba v 
Sloveniji je sicer v celoti ocenjena na 105 mi-

lijonov EUR. Prevalje bodo z njo pridobile eno 
najsodobnejših farmacevtskih proizvodenj 
v Evropi. Lekov investicijski projekt namreč 
predvideva, da bo razširjeno proizvodnjo 
antibiotičnih zdravil v Antiinfektivih Prevalje 
ob dobro usposobljenih kadrih poganjala 
zadnja generacija visokotehnoloških in 
okoljsko odgovornih rešitev.

PRVE NOVE ZAPOSLITVE  
ŽE MED GRADNJO

Letos so ob rednih zaposlitvah odprli tudi 
prva nova delovna mesta za potrebe širitve 
lokacije, ki jih bo skupno okrog 150. Doslej 
je le pet odstotkov zaposlenih prihajalo iz 
občin zunaj Mežiške in zgornje Dravske do-
line in tudi v prihodnje si želijo zaposlovati 
v lokalnem okolju.

Če bo šlo vse po predvidevanjih, bodo 
do konca leta 2019 močno povečali število 
zaposlenih. Kot napoveduje Roman Burja, 

direktor Lekovih Antiinfektivov Prevalje, 
bodo že v prihodnjem letu iskali kadre raz-
ličnih profilov, željne dela in novega znanja, 
novim zaposlenim bodo omogočili usposa-
bljanje in pridobitev poklicne kvalifikacije. 
Kot poudarja, so pred vsakim sodelavcem 
možnosti za napredovanje v zelo odprtem 
domačem kolektivu in v mednarodnemu 
okolju. Lek je sicer peti največji zaposlovalec 
v Sloveniji, po svojem ugledu pa se je med 
iskalci zaposlitve ponovno uvrstil na vrh.

Zlatko Ajd

Na Lekovi prevaljski lokaciji raste ena najsodobnejših farmacevtskih tovarn v Evropi. Gradbena 
dela za občutno povečanje delovnih mest in proizvodnih zmogljivosti so v polnem teku. Od 
spomladi, ko je bil položen temeljni kamen, se na Perzonalih vse odvija po načrtih.

V LEKU PO NAČRTIH
GOSP ODA R S T VO R A Z VOJ

Na Prevaljah raste ena najsodobnejših farmacevtskih tovarn v Evropi. Vir: arhiv Leka

Zlatko Ajd, vodja projekta širitve lokacije Roman Burja, direktor Lekovih 
Antiinfektivov Prevalje
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OBNOVA JAVNE POTI  
HOLMEC–BOROVNICA
Oktobra 2017 smo obnovili približno 470 metrov javne poti JP 851 
524 (cesta Holmec–Borovnica) na območju Dolge Brde. Na cestišču 
je bil zamenjan tampon, urejeni so bili prepusti in mulda za od-
vodnjavanje, postavljena je bila javna razsvetljava ter asfaltirano 
celotno cestišče. V sklopu projekta je bil urejen tudi ekološki otok. 
Dela na terenu je izvajalo podjetje VOC Celje d.d. iz Celja, grad-
beni nadzor pa je opravilo podjetje BOM-MOČKA d.o.o. s Prevalj. 
Vrednost projekta je bila približno 81.000 EUR z DDV.

JUMNICAR
V sodelovanju z učenci Osnovne šole Franja Goloba Prevalje je bil 10. 
maja 2017 izveden program Jumnicar. V teoretičnem delu so otroci 
spoznali cestna pravila, ki so jih potem uporabili tudi v praksi, saj 
so se v drugem delu preizkusili v vožnji z avtomobili na poligonu, 
postavljenem na športnem igrišču Ugasle peči. Navdušenost otrok 
nad programom je, kot vsako leto, izjemna.

KOMUN A LNO CE S T NO GOSP ODA R S T VO

Izvajanje del na cesti Holmec–Borovnica Asfaltirana cesta Holmec - Borovnica

Asfaltirana cesta Holmec - Borovnica
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KOLESARČKI V VRTCU  
KROJAČEK HLAČEK
Program Kolesarčki je program prometne vzgoje za najmlajše. V 
Vrtcu Krojaček Hlaček je bil izveden 15. junija 2017 za tri skupine 
šoloobveznih otrok (72 otrok). Namen programa je otroke preko 
igre in na neprisiljen način poučiti, kako se vesti v prometnem 
okolju, tako da bodo postali previdnejši in vestnejši udeleženci 
v prometu. Postavljeni so v vlogo voznika štirikolesnika na nožni 
pogon in doživljajo dogodke, kot jih opaža in zaznava voznik v 
pravem prometu. Prav tako so otroci postavljeni v vlogo pešca, ki 
mora pravilno prečkati prometno cestišče na poligonu, opremlje-
nim s pravimi križišči, prometnimi znaki in delujočim semaforjem. 

Ana Buhvald Pori, 
pomočnica ravnateljice za vr tec

FLISOV POTOK –  
SANACIJA PO NEURJU
Z oktobrom 2017 so se zaključila dela pri Flisovem potoku, ki so 
se začela v letu 2016. Projekt je zajemal sanacijo cestišča po ne-
urju in ureditev vtoka v kineto Flisovega potoka. Dela je izvajalo 
podjetje VOC Celje d.d., gradbeni nadzor pa podjetje ISB d.o.o. iz 
Maribora (zanj Metod Krajnc). Celotna naložba je vredna približno 
140.000 EUR z DDV.

Izvajanje del na cesti  
nad Flisovim potokom

Asfaltirana cesta nad Flisovim potokom



22

KOMUN A LNO CE S T NO GOSP ODA R S T VO

PRIKAZOVALNIK 
HITROSTI
Občina Prevalje je v okviru 
projekta Skupaj za večjo var-
nost. Namestitev prikazovalni-
kov hitrosti »Vi vozite« 2017, ki 
ga je razpisala Javna agencija 
Republike Slovenije za varnost 
prometa, prejela v šestmeseč-
ni najem prikazovalnik hitro-
sti. Občina želi s tem spodbu-
diti voznike k strpnejši vožnji 
in prispevati k večji varnosti 
vseh udeležencev v prometu. 
Prikazovalnik je bil postavljen 
na dveh lokacijah, v središču 
Prevalj in na območju Holmca.

PROJEKTI V SODELOVANJU  
Z LAS MEŽIŠKE DOLINE

PROJEKT URBANA UREDITEV 
MEŽIŠKE DOLINE – POSTAJA 
ZA IZPOSOJO KOLES V OBČINI 
PREVALJE
Občina Prevalje je v okviru projekta za izvajanje strategije lokalnega 
razvoja na območju Lokalne akcijske skupine (LAS) Mežiške doli-
ne v obdobju 2014–2020 pod naslovom Urbana ureditev Mežiške 
doline – Postaja za izposojo koles v občini Prevalje postavila prvo 
postajo za izposojo koles. Postaja za izposojo šestih električnih 
koles z nadstrešnico je bila postavljena pred Družbenim domom. 
Izvajalec del je bil Šolski center Velenje, projekt pa je vreden pri-
bližno 22.000 EUR z DDV.

Na kolo za zdravo telo – tudi če nimate svojega kolesa, za to 
obstaja rešitev, saj si ga boste lahko brezplačno izposodili. 

Redno kolesarjenje in zagotavljanje pogojev za varno kole-
sarjenje omogočata izboljšanje psihofizičnih sposobnosti v vseh 
starostnih skupinah, boljše delovanje srčno-žilnega in dihalnega 
sistema ter zmanjšujeta zdravstvena tveganja. Ob tej priložnosti 
smo pripravili tudi zloženko z naslovom Varno prevožene poti, v 
kateri lahko najdete koristne napotke za boljše zdravje.

UREDITEV TRŽNICE PREVALJE
Občina Prevalje se je v sodelovanju z LAS Mežiške doline prijavila 
na javni razpis programa razvoja podeželja Republike Slovenije v 
obdobju 2014–2020 za operacijo Ureditev mestnih tržnic v Mežiški 
dolini. Operacijo je delno sofinanciral Evropski kmetijski sklad za 
regionalni razvoj podeželja. 

V okviru projekta ureditve tržnice Prevalje so bili postavljeni 
jeklena nadstrešnica in dva kontejnerja zaprtega tipa za prodajo 

Postaja za izposojo koles 
pred Družbenim domom
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PROJEKT ZDRAV ŽIVLJENJSKI 
SLOG ZA VSE GENERACIJE V 
MEŽIŠKI DOLINI – 

OTROŠKA IGRALA V  
OBČINI PREVALJE 
V sodelovanju z LAS Mežiške doline v sklopu projekta Zdrav ži-
vljenjski slog za vse generacije v Mežiški dolini – Otroška igrala 
v občini Prevalje sta bili na dveh lokacijah urejeni otroški igrišči. 
Pri Altri so bila na novo postavljena vsa igrala, pri Trgu 66 pa so 
bila že obstoječim igralom dodana nova, obe igrišči sta bili tudi 

ograjeni. Igrala je postavilo podjetje Svet igral, Gregor Pustovrh 
s.p. iz Dobrniča. Operacijo je delno sofinanciral Evropski kmetijski 
sklad za razvoj podeželja. Naložba je vredna 16.500 EUR z DDV. 

Skupaj z Nacionalnim inštitutom za javno zdravje smo izvedli 
izobraževanje o zdravem življenjskem slogu za predšolske in šo-
loobvezne otroke, njihove starše in upokojence. Te oblike gibanja 
so brezplačne in dostopne vsem obiskovalcem. 

V predšolskem obdobju otrok najraje večino časa preživi s star-
ši. Z druženjem in skupnimi aktivnostmi tudi nedejavnega otroka 
spodbudimo k aktivni igri. Ne pozabimo, da zgodnje pozitivne iz-
kušnje s telesno aktivnostjo v otroštvu povečujejo verjetnost za 
ohranjanje fizično aktivnega življenjskega sloga.

Ob gibanju na prostem ne smemo pozabiti tudi na pitje vode, 
saj je pri telesni dejavnosti izjemnega pomena uživanje tekočine, 
predvsem vode. V ta namen smo pripravili razglednico Pijem jo – 

izdelkov z opremo, ki omogoča 
funkcioniranje tudi v zimskem 
času, urejen je bil odprti prostor 
za prodajo suhe robe in podob-
nega. Postavljen je bil sanitarni 
kontejner, ki je prilagojen tudi 
invalidom. Nameščeni so bili 
pitnik, klopi in koši za smeti, na 
novo so bila posajena drevesa.

V sklopu projekta je bilo ure-
jenih 14 parkirišč, vključno s 
parkirnim mestom za invalide, 
obnovljeni so bili vodovod, ka-
nalizacija, elektrovod in javna 
razsvetljava. 

Dela je izvajalo podjetje 
Gradbeništvo Temnikar d.o.o., 
gradbeni nadzor pa podjetje 
Lesoteka projektiva d.o.o. iz 
Slovenj Gradca, Robert Lenart. 
Naložba je vredna približno 
135.000 EUR z DDV.

Tržnica 
Prevalje
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hadvao in jo prilagamo. Razglednica spodbuja k uživanju sveže 
vode iz pipe.

Na podlagi številnih raziskav aktiven življenjski slog bistve-
no prispeva k ohranjanju oziroma izboljšanju našega zdravja ter 
preventivno ščiti pred pojavom različnih zdravstvenih zapletov. 

LOKALNA OKOLJA LAHKO  
SPODBUJAJO TELESNO DEJAVNOST
V lokalnih okoljih si vedno bolj prizadevajo za ureditev večjega 
števila rekreativnih površin. V bližini bivalnega okolja poiščite in 
uporabljajte te površine, saj takšno pozitivno okolje in zgled spod-
bujata telesno aktivnost pri osebah, ki do sedaj morda niso bile 
redno telesno dejavne, kot tudi pri tistih, ki so že telesno dejavni.

Igrala pri Altri Kompleksno igralo
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Otvoritev ceste na Suhem Vrhu Nova asfaltirana cesta na Suhem Vrhu

Nova asfaltirana cesta na Suhem Vrhu

OBNOVA LOKALNE CESTE LC 
350371 – SUHI VRH V OBČINI 
PREVALJE
V letu 2017 se je nadaljevala izvedba projekta rekonstrukcije 
LC 350371 na območju Suhega Vrha, ki se je začela v letu 2016. 
Rekonstruirana je bila obstoječa makadamska lokalna cesta na 
odseku pred kmetijo Herman do Godčeve ravni z asfaltiranjem v 
dolžini približno 1200 metrov in širini štiri metre. Urejeno je bilo 
odvodnjavanje ceste z izvedbo prepustov in drenaž. Izvedena je 
bila erozijska zaščita, na koncu pa je bila cesta opremljena še z 
ustrezno prometno opremo, na vrhu je bila postavljena oglasna 
tabla. Za zaščito ceste je bil saniran obstoječi usad. Vrednost ce-
lotnega projekta, ki ga je izvedlo podjetje Gradbeništvo Temnikar 
d.o.o., znaša približno 300.000 EUR z DDV. Občina Prevalje je za 
navedeni projekt pridobila povratna sredstva Ministrstva za go-
spodarski razvoj in tehnologijo. Gradbeni nadzor je izvajalo pod-
jetje BOM-MOČKA d.o.o. (zanj Borut Močilnik).
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SANACIJA PLAZU IN 
REKONSTRUKCIJA CESTE LEŠE–
OSOJNIK IN LEŠE–ERJAVEC
Občina Prevalje je od Ministrstva za okolje in prostor RS pridobila 
sofinancerska sredstva za projekt sanacije plazu in rekonstrukcije 
ceste v okviru programa odprave posledic neposredne škode na 
stvareh zaradi neurja z viharnim vetrom in poplavami med 25. in 
27. junijem 2016. 
V okviru projekta je Občina Prevalje sanirala plaz, ki je ogrožal 
stanovanjsko naselje na Lešah, opravila rekonstrukcijo javnih poti 
JP 851671 in JP 851672, ki sta bili uničeni v poplavah, zgrajena je 
bila podporna pilotna stena. Na tem območju smo uredili tudi ka-
nalizacijski sistem in odvodnjavanje. Izvajalec del je bilo podjetje 
Gradbeništvo Temnikar d.o.o. iz Slovenj Gradca, gradbeni nadzor 
pa je izvajalo podjetje ISB d.o.o. iz Maribora. Naložba je vredna 
približno 600.000 EUR z DDV.

RAZVOJ IN OPREMLJANJE 
POSLOVNE CONE PREVALJE
Občini Prevalje je letos uspelo uresničiti projekt izgradnje in opre-
mljanja poslovne cone Prevalje, ki vključuje tri lokacije: Nicino, 
Lesno in Lahovnikovo. V okviru »Operativnega programa za iz-
vajanje evropske kohezijske politike v obdobju 2014–2020« je 
operacijo delno financirala Evropska unija iz Evropskega sklada 
za regionalni razvoj. Najugodnejši ponudnik, ki je bil izbran na 
javnem razpisu, je bilo podjetje VOC Celje d.d. Projekt je obsegal 
ureditev 4,9 ha površin, na katerem je bila zgrajena nova prometna, 
komunalna, informacijska in energetska infrastruktura (dovozne 
ceste, pločniki in priključki do parcel, meteorna in fekalna kanali-
zacija, vodovod, TK- in električno omrežje, toplovod, plinovod …). 
Vrednost projekta je približno 1.300.000 EUR z DDV. 

Prirpavil Oddelek za KCG

Območje sanacije plazu Urejanje parkirišča v obrtni coni Lesna

Sanacija plazu (položitev drenažnih cevi) Izvajanje del v obrtni coni Lahovnikovo
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Asfaltirana cesta 
proti obrtni coni 
Nicina

Novo asfaltirano 
parkirišče v obrtni 
coni Lesna
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PROJE K T SODE LOVA NJ A LOK A LNIH A KCI JSK IH SK UPIN

Ideja za projekt Zgodbe rok in krajev se je oblikovala v okviru 
Konzorcija rokodelskih centrov Slovenije. Pobuda se je pozneje 
razvila v projekt sodelovanja enajstih slovenskih lokalnih akcijskih 
skupin (LAS), ki vključuje več kot šestdeset slovenskih občin. V 
naši dolini je v imenu LAS Mežiške doline izvajanje projekta pre-
vzel podjetniški center A.L.P. PECA v sodelovanju z Območno obr-
tno podjetniško zbornico Ravne na Koroškem in ob njeni podpori. 

Glavni poudarek projekta je na povezovanju in sodelovanju 
rokodelcev, tako na lokalni kot tudi na nacionalni ravni. V okviru 
projekta bodo pripravljeni dogodki sodelovanja ter izvedena rele-
vantna izobraževanja in usposabljanja za obstoječe rokodelce in 
tiste, ki želijo to postati. Na srečanjih so bili v sodelovanju z roko-
delci opredeljeni izzivi na področju rokodelstva v Mežiški dolini:

• povezati rokodelce in jih usmeriti k skupnemu reševanju 
prepoznanih težav, 

• skupni nastop rokodelcev v lokalnem okolju, v regiji in 
širše, 

• dvigniti raven prepoznavnosti in cenjenosti izdelkov do-
mače in umetne obrti v lokalnem okolju, 

• spodbuditi lokalne akterje (občine, podjetja, ustanove … 
in prebivalstvo), da podprejo razvoj rokodelstva v Mežiški 
dolini.

Izvedba projekta Zgodbe rok in krajev je prvi korak v smeri iska-
nja odgovorov in rešitev za te izzive. V okviru projekta bo pripra-
vljena in natisnjena tudi knjiga z naslovom Zgodbe rok in krajev, v 
kateri bodo predstavljena območja vseh enajstih sodelujočih LAS. 
V knjigi bo prostor tudi za vsako občino Mežiške doline, za njeno 
zgodbo oziroma legendo in morda z njo povezan rokodelski izdelek. 

Viktorija Barbič, L AS Mežiške doline
Fotograf ije: Arhiv Občine Prevalje

Foto: Tomo Jeseničnik 

ZGODBE ROK IN KRAJEV 
IZVAJAMO TUDI V 
MEŽIŠKI DOLINI

Umetnostni kovač Bernard Rebernik

Ferdo Piko pri pletenju košare
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SVET ZA PREVENTIVO IN  
VZGOJO V CESTNEM PROMETU
V okviru Sveta za preventivo in vzgojo v cestnem prometu (SPVCP) 
so bile izvedene akcije Varnostni pas, Prvi šolski dan in Kresničke. 

Akcija Varnostni pas je potekala 23. marca 2017 v sodelovanju 
SPVCP občine Prevalje s Policijsko postajo (PP) Ravne na Koroškem, 
Osnovno šolo (OŠ) Franja Goloba Prevalje, Zvezo šoferjev in av-
tomehanikov (ZŠAM) Ravne na Koroškem in Medobčinskim redar-
stvom občin Mežiške doline. Akcija je bila izpeljana v bližini OŠ 
Franja Goloba Prevalje in Vrtca Krojaček Hlaček Prevalje. Pri tem 
so učenci v prisotnosti mentorja izvedli štetje uporabe varnostnih 
pasov pri voznikih in potnikih v vozilu ter delili zloženke o uporabi 
varnostnih pasov in zadrževalnih sistemov v vozilu. 

Preventivna akcija Prvi šolski dan je bila izvedena v sodelova-
nju PP Ravne na Koroškem, SPVCP občine Prevalje in ZŠAM Ravne 
na Koroškem. V okviru akcije se je v prvih šolskih dnevih varovalo 
prehode za pešce, s tem pa se je omogočil varen prehod šolarjem 
na poti v šolo in iz nje. 

BODI PREVIDEN
 

V začetku meseca oktobra se s sloganom Bodi previden vsako leto 
začne akcija Pešec, ki jo v okviru Nacionalnega programa varnosti 
cestnega prometa koordinira Javna agencija Republike Slovenije za 
varnost prometa, in poteka vse zimske mesece, ko je ogroženost 
pešcev največja. Osnovni namen akcije Bodi previden je opozoriti 
in ozaveščati pešce glede uporabe odsevnih predmetov, saj vidnost 
v prometu pomeni tudi večjo varnost, na drugi strani pa opozoriti 
voznike na večjo pozornost in skrb za pešce, kot ranljivejšo in bolj 
ogroženo skupino udeležencev v prometu. Člani Sveta za preventivo 
in vzgojo v cestnem prometu Občine Prevalje in Združenja šoferjev in 
avtomehanikov Ravne na Koroškem so skupaj z učenci prometnega 
krožka v sredo,18. oktobra 2017, izvedli akcijo Bodi preVIDEN. 

Mimoidočim so delili kresničke, odsevne trakove in zgibanke 
ter jih opozarjali na pomembnost nošenja odsevnih teles v 
nočnem času, saj zagotavljajo večjo varnost pešcev.

Učenci prometnega krožka so občane opozarjali, da v mraku, 
temi ali ob slabši vidljivosti (zaradi megle, dežja ali sneženja) vo-
zniki pešce ob cesti le stežka opazijo. Pešci pa sami lahko veliko 
naredimo za to, da nas vozniki prej opazijo in pravočasno reagi-
rajo. Oblečemo se v svetlejša oblačila ter poskrbimo, da nosimo 
kresničko, odsevni trak ali drug odsevni predmet.

Deljenje zloženk v okviru akcije Varnostni pas

Naj velja opozorilo Sveta za preventivo in vzgojo v cestnem 
prometu Občine

Prevalje:
• VOZNIKI, bodite pozorni, da boste dovolj zgodaj opazili 

pešce na cesti, še posebno starejše in otroke! 
• PEŠCI, v mraku in temi lahko z odsevniki in svetlimi obla-

čili poskrbimo, da nas bodo vozniki na cesti lažje opazili!

»Tudi drobna stvar, kot je kresnička, nam lahko reši življenje!«

Svet za preventivo in vzgojo 
v cestnem prometu Občine Prevalje

Pripravila: Bernarda Gradišnik
Fotograf ije: Emil Petek
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CELOSTNA PROMETNA 
STRATEGIJA OBČINE PREVALJE
Občina Prevalje je v letu 2017 sprejela Celostno prometno stra-
tegijo. S tem se je zavezala k uresničevanju zastavljenih ciljev in 
izvedbi ukrepov, s katerimi bo mogoče v celotni občini zagotoviti 
potrebne pogoje za povečanje deleža opravljenih potovanj na do 
okolja prijazen, zdrav in aktiven način. V okviru izdelave Celostne 
prometne strategije je bil izdelan akcijski načrt za pet strateških ste-
brov: trajnostno načrtovanje prometa v občini; izboljšana ponudba 
javnega potniškega prometa; privlačno, učinkovito in atraktivno 
kolesarjenje; izkoriščen potencial hoje ter učinkovito upravljanje z 
motoriziranim in mirujočim prometom. Izdelovalec celostne prome-
tne strategije je bilo podjetje Lineal d.o.o. iz Maribora. Naložbo sta 
sofinancirali Republika Slovenija in Evropska unija iz Kohezijskega 
sklada, vrednost naložbe je približno 30.000 EUR z DDV. 

NOVI VODNI VIRI V ŠENTANELU
Javni vodovod v Šentanelu je zelo obremenjen, v sušnem obdobju 
prihaja do težav zaradi pomanjkanja vode. Občina zato aktivno išče 
rešitve za priključitev novih virov na obstoječi vodohran Šentanel. 
Nanj bi se lahko priključili trije novi vodni viri – v prvi fazi dva vo-
dna vira pri kmetiji Kozul in v drugi fazi vodni vir pri kmetiji Pernat. 
Trenutno potekajo analize vzorcev vode za prvo fazo. Kakovost vode 
preverjajo v Nacionalnem laboratoriju za zdravje, okolje in hrano. 

Prirpavil Oddelek za KCG

AED V OBČINI PREVALJE
V okviru projekta AED rešuje življenja je Koronarni klub Mežiške 
doline, ob pomoči štirih občin Mežiške doline, pridobil evropska 
sredstva, s katerimi bo vsaka od občin namestila nov, javno do-
stopni avtomatski defibrilator, mi pa bomo poskrbeli za usposa-
bljanje prebivalcev. 

S pomočjo občine Prevalje smo namestili aparat v Jamnici, na 
kmetiji, kjer sedaj za kolesarje in narave željne obratuje ekohotel 
Koroš. Aparat je nameščen v ogrevani omarici, ob vhodu v stano-
vanjski del kmetije, namenjen ni le lokaciji, ampak tudi širši oko-
lici. V ta namen smo tudi že pripravili usposabljanje za zaposlene 
in okoliške prebivalce, ki so po predstavitvi in predavanju tudi 
sami praktično preizkusili svoje znanje oživljanja na lutkah. AED 
namreč ne nadomesti oživljanja, ki je nujno potrebno v trenutkih, 
ko se oseba na tleh ne odziva in ne diha! AED je varen in z njim ni 
mogoče škoditi bolniku, na katerega ga namestimo!

Mreža javno dostopnih AED na Koroškem šteje že več kot 100 
aparatov, uporabljeni so bili že več kot 50-krat. Rešenih je bilo se-
dem življenj, že eno samo je neprecenljivo. Zelo dobro na Koroškem 
deluje sistem prvih posredovalcev, ki ga vodi Zdravstveno reševalni 
center Koroške. Še vedno pa se vse prepogosto zgodi, da prisotni 
svojci, očividci in naključni mimoidoči pokličejo telefonsko števil-
ko 112 in potem čakajo na prihod reševalcev.

Vprašajte se: »Bi znali pomagati osebi v srčnem zastoju, ZNATE 
OŽIVLJATI?« Vedite: »Vse drugo lahko počaka, bolnik v srčnem za-
stoju NE MORE. NAUČITE SE! (Namestite si letak z navodili na vidno 
mesto in se udeležite katerega od naših tečajev.)

Le skupaj smo lahko še boljši!
Koronarni klub Mežiške doline

LOKACIJE JAVNO DOSTOPNIH  
AED V OBČINI PREVALJE:
• Prevalje: Zdravstveni dom Prevalje, Trg 58/a, 2391 

Prevalje
• Prevalje: Lek (pri vratarju, 02/82-46-300), Perzonali 47, 

2391 Prevalje
• Prevalje: Dom starejših, Na Fari 50, 2391 Prevalje
• Prevalje: OŠ Holmec, Dolga Brda 37/a, 2391 Prevalje
• Leše nad Prevaljami: vhod v OŠ Leše, Leše 30, 2391 

Prevalje
• Prevalje: Pri Marinu, Šentanel 8, 2391 Prevalje
• Prevalje: Polje 4, 2392 Prevalje, OŠ Franja Goloba, 

vhod v športno dvorano, dostop od 7. do 23. ure
• Prevalje: Ekohotel Koroš, Jamnica 10, 2391 Prevalje
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SKUPNI PROJEKTI ŠTIRIH OBČIN NA 
OBMOČJU LAS MEŽIŠKE DOLINE
Lokalno akcijsko skupino (LAS) Mežiške doline, ki je bila kot lokalno 
partnerstvo ustanovljena oktobra 2015, sta Ministrstvo za gospodarski 
razvoj in tehnologijo (MGRT) RS in Ministrstvo za kmetijstvo, gozdar-
stvo in prehrano (MKGP) RS potrdili septembra 2016. Istočasno je bila 
potrjena tudi Strategija lokalnega razvoja za LAS Mežiške doline za 
obdobje 2014–2020. S tem so bili izpolnjeni pogoji za pridobitev pra-
vice do črpanja evropskih sredstev, ki se za lokalni razvoj namenjajo 
iz dveh skladov, to sta: Evropski kmetijski sklad za razvoj podeželja 
(EKSRP) in Evropski sklad za regionalni razvoj (ESRR). 

Namen LAS Mežiške doline je spodbujati trajnostni in uravnotežen 
razvoj na območju Mežiške doline ob združevanju človeških, prostor-
skih in finančnih virov, po pristopu »od spodaj navzgor«. Ta namen se, 
med drugim, uresničuje tudi skozi izvajanje skupnih operacij oziroma 
projektov, ki imajo učinek na čim več prebivalstva in na celotno ob-
močje LAS Mežiške doline. 

Štiri občine Mežiške doline so zato, na pobudo LAS, v letu 2016 
začele načrtovati in usklajevati interese za pripravo skupnih projek-
tov Mežiške doline. Pripravljenih je bilo pet večjih projektov, katerih 

prijavitelj je LAS, partnerice pa so vse štiri občine. Skupne projekte 
območja Mežiške doline je februarja 2017 potrdila skupščina LAS in s 
tem dala zeleno luč za predložitev projektov v potrditev na nacionalni 
nivo. Projekte sta v letu 2017 potrdili obe resorni ministrstvi in so tre-
nutno v različnih fazah izvajanja:

• Projekt Zdrav življenjski slog za vse generacije v Mežiški dolini 
je bil zaključen oktobra 2017. 

• Projekt Spodbujanje trajnostne mobilnosti in urbana ureditev 
Mežiške doline bo zaključen konec leta 2017.

• Projekt Ureditev mestnih tržnic v Mežiški dolini se izvaja v 
dveh fazah, prva je bila zaključena novembra 2017, druga pa 
bo končana maja 2018.

• Projekt Razvoj novih turističnih produktov v Mežiški dolini bo 
zaključen maja 2018.

• Projekt AED rešuje življenja se že intenzivno izvaja in bo za-
ključen maja 2018.

Celotna vrednost potrjenih skupnih projektov območja LAS Mežiške 
doline je 847.685 EUR, iz obeh evropskih skladov pa bodo sofinanci-
rani v višini 557.658 EUR. 

Viktorija Barbič, LAS Mežiške doline

NOVA SPLETNA PODSTRAN  
POGREBNE SLUŽBE JKP LOG
Ko smo leta 2013 v JKP Log znova stopili na pot sprememb pri po-
grebni in pokopališki službi, smo uredili prostor za raztros pepela, 
teraso v Gozdu spomina za pokop pokojnih v bio žarah in info točko 
s katastrom grobov pokojnih ter postavili spominske table za pokoj-
ne, ki nimajo več groba. Naslednji korak je bil seveda internet, splet, 
računalniki, tablice ... Info točka je sicer uporabna zadeva, vendar pa 
je precej oddaljena od večine uporabnikov. Da jo približamo, smo 
se odločili za oblikovanje nove spletne podstrani našega podjetja, 
namenjene pogrebni službi. Konec novembra je zaživela v povsem 
novi obliki z novimi možnostmi. 

Vse informacije ob žalostnih trenutkih na enem mestu
Na enem mestu smo zbrali vse informacije, ki v trenutkih žalosti 

svojcem koristijo. Na spletni strani najdete obrazce, navodila in vse, 
kar vam bo olajšalo odločitve in vam bo pomagalo v najtežjih trenut-
kih življenja. Na spletni podstrani predstavljamo pokopališča, ki jih 
imamo v upravljanju. Na njej najdete zapise o pokojnih na večini po-
kopališč, za Strojno in Na 
Fari predvidevamo ureditev 
v naslednjem letu. S spletno 
stranjo vam ponujamo kar 
precej novosti. 

Ko se boste sprehodili 
skozi spletno stran, boste 
našli spletno trgovino. Preko 
spletne trgovine vam ponu-
jamo sveče, rože in cvetlične 
aranžmaje. Če ste daleč in 
na pogreb ne boste mogli 
priti, želite pa ob spominu 
na svoje ljubljene na grob 
položiti sveče ali cvetje, smo 
vam na voljo tudi preko naše 
spletne strani. 

VIRTUALNA SVEČA IN MISEL V SPOMIN
Virtualna sveča je verjetno marsikomu že znana zadeva, vendar smo 
jo dodali v posebno obliko in način. Dodali smo tudi zahvale in spo-
mine ter možnost izrekanje sožalja. Na grobu svojega bližnjega lahko 
prižgete tudi virtualno svečo. Lahko jo prižgete v spomin na kogarko-
li, v katastru grobov izberete grob in na njem prižgete svečko v spo-
min. Virtualna sveča bo gorela sedem dni, nato bo ugasnila. Seveda 
jo lahko vedno znova prižgete. Lahko pa tudi napišete misel svojim 
dragim. Zahvale, ki smo jih do sedaj objavljali le na naših mestih za 
osmrtnice, boste lahko izpolnili sami ter jih po naši potrditvi objavili 
na naši spletni strani. Spomini na ljubljene, ki so nas zapustili, so 
zmeraj živi. Z možnostjo objave vaših misli v spominih, ki jih boste 
našli poleg zahval, pa se lahko na ljubljene spomnite kadarkoli, ob 
različnih dogodkih, ki so vam ostali v spominu. Morda pa boste samo 
želeli povedati, kako težko vam je, ker jih ni več z vami. 

Končujem z mislijo Simona Gregorčiča: »Za tabo vedno vije se misli 
mojih pot, začaran duh spremlja te vedno in povsod.«

Meta Tasič Bukovec, direktorica JKP Log d.o.o.
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JUNC 
JUNC je nastal iz želje, da na Koroškem ustvarimo novo 
zgodbo, novo podjetje, ki bi povezovalo Koroško in naše 
danosti, talente. Prečudovita narava, vrhunska govedi-
na, prijazni in gostoljubni ljudje, trdoživost, priložnosti. 

Veliko mladih se odpravlja drugam, mi pa smo se 
odločili priti nazaj oziroma ostati. Zato smo 2 x 2 brata 
(Gorenšek in Lečnik) stopili skupaj in zakorakali usodi 
naproti. Je že res, da nikoli ne vemo, kaj bo prinesel čas, 
a naši cilji so jasni: postati želimo družbeno odgovor-
no podjetje, ki po vzoru severnih sosedov veliko vlaga 
v trajnostni razvoj okolja in družbe, v katerih prodaja 
svoje produkte. 

S temi mislimi smo ustvarili tudi lika Matjaža in nje-
govega zvestega prijatelja Junca, po katerih prepoznate 
naše izdelke. Mlad fant, visokih etičnih in moralnih na-
čel, ki živi v sožitju z naravo, ter energičen, iznajdljiv in 
duhovit Junc, ki povrh še govori, javnosti preko svojih 
dogodivščin prenašata sporočila in vrednote, za katerimi 
stojimo: skrb za naravo in dobre medosebne odnose, 
trajnostni razvoj, zdrav življenjski slog. 

Če našega JUNCA še niste imeli priložnosti okusiti, pa 
le pridite kaj na kakšno božično tržnico na Koroškem in 
nas spremljajte na Facebooku, da boste vedno vedeli, 
kaj naklepamo in kje smo. Kdo ve, morda pa dobite prav 
lepe nagrade! JUNC. Poln energije.

Klemen Gorenšek

ML A DI P ODJE T NIK I
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GREEN BY MARIN
Prvi dan izobraževanja Podjetnost je ženskega spola je Marta Turk 
povedala zanimivost, ki je zadela moje bistvo. Za nas ženske je 
menda tipično, da podjetnost v sebi zatremo, ker z uresničitvijo 
svoje ideje odlašamo. Rečemo si, da bomo podjetje ustanovile, ko 
bo izpolnjen ta pogoj pa naslednji pa še eden … In natanko takšen 
je bil tudi moj načrt za življenje; diplomirala bom, šla v službo, si 
»našparala« začetni kapital, po 35. letu pa bom začela razmišljati 
o uresničevanju svojega poslanstva. 

Potem pa se zgodi življenje. Ko sem lani diplomirala iz ruskega 
jezika in književnosti ter sociologije kulture, sem bila še vedno na 
stari poti, ampak sem imela na srečo nekaj mesecev časa, ko sem 
lahko začela razmišljati o tem, zakaj odlašam, če vendar vem, da si 
to resnično želim in v to verjamem – kdo ve, mogoče nimam toliko 
časa, kot sem ga včasih jemala za samoumevnega.

Od nekdaj mi je pomembno, kaj jemo, od kod prihaja naša hrana 
in kakšna je njena kakovost. Tako se je v mrzlih mesecih pretekle 
zime v meni izoblikovala ideja, da želim svoji okolici ponuditi viso-
kokakovostne izdelke iz naravno pridelanih sestavin. Ker pozimi 
v moji prehrani ne manjka čilija, so bila prva semena, ki sem jih 
posadila januarja, sestavljena iz vseh možnih sort čilijev, od manj 
pa do najbolj pekočih. 

Kar pravljično se mi zdi, da je zunaj snežilo, ko sem kalila se-
mena teh čudovitih rastlin, sedaj pa spet pada prvi sneg, ko jih 
meljem v pekoči prah, za katerega upam, da bo našel pot v vsako 
koroško gospodinjstvo. Ker sadike zahtevajo svoj čas, sem ga 
imela spet tudi jaz, da sem razmišljala, kaj še lahko ponudim lju-
dem, ki cenijo svoje zdravje. In porodila se je ideja o soku rdeče 
pese, ki ga v hladnih mesecih ogromno popijem – zakaj ga ne bi 
še sama pridelala? 

Septembra sem tako sedem let pred svojim zadanim rokom 
ustanovila podjetje, da lahko svoje izdelke predstavim širši jav-
nosti. Ker obožujem svojo domačo grudo, našo kmetijo Marin, to 
v imenu ni smelo izostati, prav tako pa poleg slovenskih del rada 

preberem kaj tudi v drugih jezikih, ker pa je angleščina danes 
večini dokaj blizu, sem se odločila za angleško ime, ki po mojem 
mnenju pove vse: sonaraven način pridelave, pomen ekologije in 
seveda izvor na domači kmetiji Marin. Green by Marin je torej na-
ziv, za katerega upam, da bo ustvarjal same pozitivne asociacije. 

Omeniti moram tudi enega izmed navdihov, in sicer izdelke iz 
industrijske konoplje, s katerimi je pred leti moj oče Janko oral le-
dino na Koroškem in jih je v gostilni Marin-Miler še vedno mogoče 
dobiti: olje, čaj in beljakovine, poleg teh pa občasno tudi ajdov čaj 
ali kakšno drugo sezonsko posebnost.

Načrtov za prihodnje leto mi ne manjka, poleg že omenjenih se 
želim osredotočiti predvsem na izdelke, ki bodo prijazni veganom 
in bolnikom s celiakijo, zagotovo pa bodo dolgi večeri, ki so pred 
nami, navdihnili še kakšno zamisel.

Prisrčna hvala za branje,
Lucija Miler ( lucija@greenbymarin.si)
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LOVRO MILER IN LANA 
PREDSTAVITA SVOJE 
»SPONTANO« PODJETJE
Pri cateringih se res trudiva, 
da pokaževa najino povezanost z naravo, 
to se jasno vidi pri najinih pogostitvah.

Onebite je kulinarična, družinska zgodba mene in moje punce Lane. 
Pred kratkim smo doživeli veliko družinsko tragedijo, a malo ka-
sneje je privekala na svet velika sreča – po imenu Tevž. So stvari 
oziroma dogodki v življenju, ki te zaznamujejo, utrdijo in razjasnijo 
pogled na svet in življenje. Odločen sem, da bom delal to, kar imam 
rad, imam srečo, da imam punco, ki je enako spontana in predana 
življenju, in skupaj sva se odločila za najino pot. Spoznal sem, da 
ne gre čez noč, ideje kar prehitevajo druga drugo, a pustiti moraš 
času čas, ohraniti jasne misli, ves čas delati, ustvarjati in se raz-
vijati. Življenje ti vrača, prinese srečo in zadovoljstvo, še toliko 
bolj, če čutiš, da se ob tebi pretaka energija, ki se zliva s tvojo, in 
se povezujejo družinske vezi. 

S prihranki sva z Lano začela svoje catering podjetje in odzivi 
so bili več kot dobri. Najela sva kuhinjo v zdravstvenem domu na 
Ravnah, čistila, urejala in sedaj se iz tedna v teden srečujeva z no-
vimi izzivi, a ne želiva rutine. Najino življenje bo najino »podjetje«, 
v tem vidiva velike razvojne možnosti in izpolnitev ciljev. Ko so bili 
travniki polni cvetočih zelišč in zdravilnih rožic, sva jih nabirala in 
iz njih ustvarjala tinkture, čaje, napitke ... Tudi to je najina velika 
strast, izdelke bova poleg domačih paštet in namazov prodajala 
na tržnici. Pri cateringih se res trudiva, da pokaževa povezanost z 
naravo, to se jasno vidi pri pogostitvah. Pogostitve niso klasične, 
saj smo mladi, in gremo v korak s časom. 

Naj se ob tej priložnosti zahvalim najinemu prijatelju Gabru 
Rieglu in njegovemu podjetju Metrumfilms, ki nama na različne 
načine pomaga pri najinem podjetju, večinoma s slikanjem in vr-
hunskimi videoposnetki, ki jih boste v prihodnosti videli in doži-
veli. Obožujem kuhanje, rad ustvarjam okuse in nove zgodbe, zato 
sem pred kratkim razvil novi »Kê-chiap-Kečap« iz rdečega zelja, 
peteršiljeve korenine in jabolk … Preden karkoli rečete, ga je vredno 
pokusiti, vabiva vas decembra na tržnico na Prevaljah in Ravnah, 

kjer bo na voljo obilo dobrot in kulinaričnih darilc.
VIZIJA: Z našimi prehrambenimi izdelki zalagamo trgovine, ki 

prepoznajo našo kakovost, imamo možnost in čas, da razvijamo 
nove okuse in zgodbe. Vabijo naši naravni izdelki, od konopljine 
smole, čajev in tinktur do pilingov za obraz … Med ljudmi so naši 
domači izdelki prepoznani kot zelo kakovostni in naravni, nivo 
cateringov se iz leta v leto viša, tu lahko pride v ospredje moje 
znanje kuhanja in predanost družinskim ciljem. 

Lovro Miler
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JAMNICA, SVETOVNO POZNANA  
KOLESARSKA DESTINACIJA 
Iz malega lahko nastane veliko, so pravili, in tako se je zgodilo. V 
letu 2009 se je v Jamnici začel razvijati gorskokolesarski turistični 
produkt Single Trail Park Jamnica, ki je občino Prevalje v turistič-
nem smislu postavil na globalni trg. 

Ker je gorskokolesarska scena na Koroškem zelo razvita, se je 
na podlagi že uveljavljenih kolesarskih dogodkov (downhill Divja 
jaga, Krejanov memorial, maraton Črna luknja itd.) skupina entu-
ziastov (Anej, Kalči, Jani, Peter, Boštjan, Miha, Dixi) odločila, da 
združi moči, in je leta 2013 pripravila prvi gorskokolesarski festi-
val v Sloveniji, Bike Fest Črna lukna. Festival je v naslednjih letih 
z dvema glavnima dogodkoma in številnimi manjšimi prireditvami 
v devetih dneh povezal štiri koroške občine (Črna na Koroškem, 
Mežica, Prevalje, Ravne na Koroškem) in tako na edinstven način 
predstavljal destinacijo kot celoto. 

Po petih letih dela, veliko vloženega truda in energije ter široke 
podpore vseh vključenih prostovoljcev (brez zelo velike ekipe in 
odličnega sodelovanja pač ne gre) ter sodelujočih občin pa nam je 
uspelo nekdaj skoraj nepredstavljivo. Mala Slovenija, natančneje 
še manjša Koroška, je v sodelovanju z južnoavstrijsko Koroško 
pridobila eno najodmevnejših mednarodnih gorskokolesarskih 
prireditev. Zaradi kolesarske ponudbe Single Trail Parka v Jamnici 
in dela ekipe »Black Hole Bike Fest« je celotna regija z avstrijsko 
stranjo dobila priložnost, da se predstavi gorskokolesarski sceni 
na svetovni ravni. 

Organizacija EMBA, ki prireja eno največjih gorskokolesarskih 
prireditev na svetu, svetovni pokal v enduru Enduro World Series 
(v nadaljevanju EWS), se je odločila, da izmed 11 kandidatov za 
ta dogodek (med njimi je bil tudi znani Zermatt iz Švice) izbere 
našo lokacijo. 

»Enduro World Series je tekmovanje, ki pritegne najboljše gor-
ske kolesarje v disciplini enduro z vsega sveta. Koncept endura, ki 
izvira iz francoskih Alp, je edinstven dogodek, zasnovan tako, da 
odraža in nagovarja največji sektor na gorskokolesarskem trgu. 
Dogodek EWS – iskanje najboljšega gorskega kolesarja na svetu 
– cilja navdušiti svetovno gorskokolesarsko publiko s kombinacijo 
avanture in tekmovanja. Edinstveno za enduro, tekmovanje popelje 
kolesarje globoko v regijo gostiteljico, da doživijo naravo, mrežo 
poti in lokalno skupnost iz prve roke. Cilj je integrirati tekmoval-
ce v okolje in s tem odpreti čisto drugačno perspektivo klasičnim 
formatom tekmovanja v gorskem kolesarstvu.« 

V letu 2018 bomo torej, kot ena izmed osmih lokacij po svetu, 
gostili svetovni pokal v enduru, najhitreje rastoči panogi gorskega 
kolesarjenja. Od 23. junija do 1. julija se bo na Koroškem v Geoparku 
Karavanke in v veliki meri na Prevaljah potikala sama svetovna 
elita iz gorskokolesarskega sveta in glas o neznani Koroški širila 
naprej po svetu. 

Da bo tekmovanje za nas še zanimivejše, pa bo poskrbel naš 
edini stalni tekmovalec v svetovni seriji, Vid Peršak iz Šentanela.

KAKO BO POTEKALO TEKMOVANJE
Tekmovanje bo potekalo štiri dni, glavno prizorišče bo ob spodnji 
postaji žičnice na Peco, druga prizorišča pa bodo v Jamnici, Črni 
in Mežici. Tekmovalci bodo morali s kolesi v določenem času pre-
voziti (v enduro imenovano transfer) razdalje po lokalnih cestah 
in kolovozih med »Petzenkönigom« in Jamnico ter Črno in Mežico. 
Četrtek in petek sta dneva za trening, ko bodo tekmovalci lahko 
preizkusili vse hitrostne etape. V soboto in nedeljo pa sta tekmo-
valna dneva. Prvi dan bo potekal z dvema hitrostnima etapama (v 
enduru imenovano stage) v Jamnici in tretjo etapo na Peci, drugi 
dan tekmovanja pa bo sestavljen iz etape v občini Črna, podze-
mnega kolesarjenja skozi podzemlje Pece, hitrostne etape, ki se 
bo zaključila v Mežici, in finalne vožnje na Peci. 

JAMNICA, SVETOVNO POZNANA  
KOLESARSKA DESTINACIJA
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Tekmovanja v štirih dneh se bo lahko udeležilo 400 tekmoval-
cev iz 43 držav, ki so vključene v EWS. Ker bodo vse tovarniške 
ekipe prišle s spremljevalnim osebjem in vozili, bomo zagotovili 
prenočišča tudi v širši okolici. Poleg tekmovalcev pa se dogodkov 
EWS udeleži povprečno 45–60 akreditiranih novinarjev iz kole-
sarskega sveta. Povprečno bivanje udeležencev na dogodku je 
5–6 nočitev. EWS ocenjuje na primeru regije Ainsa v Španiji, da je 
lahko ekonomski vpliv na turistično promocijo v enem letu vreden 
pet milijonov evrov.

ODLIČNA PRILOŽNOST ZA DOSTOP DO VELIKIH TRGOV
Enduro World Series predstavi globalni kolesarski sceni najboljše 
traile – poti in lokacije, po katerih se bo vredno voziti v prihodnje, 
in to nas bo postavilo ob bok najpomembnejšim gorskokolesar-
skim destinacijam na svetu.

EWS Peca / Jamnica je uradno ime za dirko, ta je posebna v več 
pogledih. Del tekmovanja bo speljan skozi podzemlje po rudniških 
rovih, kar bo edinstveno doživetje za tekmovalce, to bo prva dirka, 
ki bo potekala v dveh državah, Sloveniji in Avstriji, in prvič se bo 
dogodek EWS odvijal tudi na nemško govorečem trgu – nam naj-
bližjem in največjem gorskokolesarskem trgu v Evropi. 

Prav v tem je priložnost za prihodnost in razvoj turizma v ob-
čini Prevalje. S sodelovanjem nas vseh se lahko občina Prevalje, 
Koroška in predvsem turistična regija Geopark Karavanke razvijejo 
v destinacijo, ki bo omogočala priložnost zaslužka mnogo ljudem 
ter nadaljnje zaposlitve v turistični gorskokolesarski panogi. 

Anej Štrucl

V Kmetijsko svetovalni službi Prevalje že 
nekaj let organiziramo tudi tečaje predela-
ve mleka, ki jih vodijo specialisti. Sprva je 
tečaje vodila Majda Tumpej, zdaj jih izvaja 
Stane Levart s ciljem spodbuditi kmetovalce 
k izdelavi mlečnih izdelkov, na začetku za 
lastne potrebe, v nadaljevanju pa se lahko 
odločijo za ureditev primernih prostorov, 
priglasitev dopolnilne dejavnosti in prodajo. 

Tudi na kmetiji Dobernik začeli razmišlja-
ti o izdelavi mlečnih izdelkov, pridobili so 
si potrebna znanja, istočasno pa so začeli 
urejati prostor, seveda s pomočjo speciali-
sta za predelavo mleka. Poleti so uspešno 
zaključili naložbo v ureditev prostorov, 
priglasili dopolnilno dejavnost in tako 
septembra začeli prodajati mlečne izdelke. 

Kmetija Dobernik s Prisoj vam lahko 
ponudi: sveže namolzeno kravje mleko, 
skuto, navadni in sadni jogurt, grški jogurt, 
mlade sire z dodatki, sir za žar in sirotko. 

Želimo jim uspešno prodajo, prav tako 
pa vsem nosilcem dopolnilnih dejavnosti, 
ki se trudijo za pestro ponudbo izdelkov, 
pridelanih in predelanih na naših kmetijah. 

Darja Jeriček, univ. dipl. inž. agr.

NA KMETIJI DOBERNIK NOVA DOPOLNILNA 
DEJAVNOST PREDELAVA MLEKA

Kmetija Dobernik s Prisoj vam lahko ponudi: sveže namolzeno kravje mleko, skuto, 
navadni in sadni jogurt, grški jogurt, mlade sire z dodatki, sir za žar in sirotko. 
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Dobrote slovenskih kmetij je naslovljena razstava kulinaričnih do-
brot, ki je postavljena v razkošje pomladi – v mesec maj. Letošnja, 
že 28. po vrsti se je odvijala od petka, 19., do nedelje, 21. maja, v 
minoritskem samostanu na Ptuju. Pogosto jo imenujemo praznik 
dobrot, ampak je vendar praznik ljudi. Praznik preprostih kmečkih 
ljudi, ki še živijo povezani z zemljo, ujeti v ritem narave, odvisni 
od njene moči. Priznanja za kruh, potico, sokove, marmelade, 
sire, žganja … so priznanja ljudem. So nagrada za vsakodnevno 
delo in spodbuda pri ohranjanju značilnih slovenskih izdelkov in 
njihove raznovrstnosti. Lani so v sklopu te prireditve prvič ocenje-
vali med, letos pa čaje. Ocenjenih je bilo 31 izdelkov s kmetij iz 
Mežiške doline. Nagrajenih je bilo 27 izdelkov, z zlatim priznanjem 
13, s srebrnim devet in z bronastim pet. 

IZ OBČINE PREVALJE SO OSVOJILI  
NASLEDNJA PRIZNANJA: 
Znak kakovosti je prejela kmetija Gradišnik, Danilo in Martina 
Libnik z Jamnice za strojne kekse. Ta izdelek je že tretje leto 
zapored ocenjen z zlatim priznanjem. Prav tako so prejeli zlato 
priznanje za rženi kruh. Zlato priznanje za ajdov kruh, ekološki 
rženi kruh s semeni in za ekološki rženi kruh je prejela Marjeta 
Ročnik z Belšaka. Damijan Smolak iz Šentanela je prejel zlato 
priznanje za kekse z marmelado in zlato priznanje za Dvornikov 
jäger. Zlato priznanje za čaj je prejela Tatjana Ladinek z Breznice. 
Janez Pušnik iz naselja Pod gonjami je prejel zlato priznanje za 
kisle kumarice, zlato priznanje za koroško tavžentrožo, srebrno 
priznanje za koroški jagodni liker in koroško zimsko salamo ter 
bronasto priznanje za koroški jäger, koroško jesensko salamo in 
špeharico. Vsem nagrajencem iskrene čestitke. 

Darja Jeriček, univ. dipl. inž. agr.

DOBROTE SLOVENSKIH KMETIJ –  
DRŽAVNA RAZSTAVA IN OCENJEVANJA

Damijan Smolak iz Šentanela je prejel  
zlato priznanje za Dvornikov jäger. 

Znak kakovosti je prejela kmetija Gradišnik, Danilo in Martina 
Libnik z Jamnice za strojne kekse. Ta izdelek je že tretje leto 
zapored ocenjen z zlatim priznanjem. 
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VELIK USPEH PEVCEV 
MATEJE POTOČNIK IN 
KLEMNA GORENŠKA V 
LJUBLJANI

PREDSTAVITEV 
ZGOŠČENKE RUSTIQUE

Glasbena matica Ljubljana prireja koncertni cikel Pevski obeti in 
pričakovanja. V njem se predstavljajo mladi pevci, ki stopajo na 
umetniško pot. V sredo, 8. novembra 2017, sta se v polni Viteški 
dvorani v ljubljanskih Križankah predstavila obetavna koroška so-
lopevca, Mateja Potočnik, sopran, in Klemen Gorenšek, basbariton. 
Na klavirju ju je spremljal Sasha El Mouissi. Zapela sta samospeve 
A. M. Berga, F. Schuberta, R. Schumanna, R. Straussa, H. Wolfa, 
J. K. G. Loeweja, S. Rahmaninova, L. Lebiča, L. M. Škerjanca, A. 
Lajovca, B. Ipavca, J. Pavčiča in F. Gerbiča.

Matejo in Klemna doma poznamo, saj ju že lep čas spremljamo 
in se veselimo njunih nastopov, ki vedno navdušujejo poslušalce. 
Oba imata za seboj že vrsto uspehov, priznanj in nagrad z raznih 
tekmovanj. Tokrat pa je šlo za njun prvi nastop v Ljubljani, bil je 
izjemen glasbeni dogodek. Poslušalci so z dolgimi aplavzi nagra-
dili njuno glasbeno dovršeno prepevanje. K tako lepemu uspehu 
je doprinesel tudi odličen pianist. Prvega velikega uspeha mladih 
koroških pevcev v središču Ljubljane se poleg Mateje in Klemna 
veselimo tudi ljubitelji glasbe na Koroškem, še posebno v rodnih 
Prevaljah. Hvala Glasbeni matici Ljubljana, da je povabila in po-
nudila priložnost predstavitve Mateji in Klemnu. Koncertu je priso-
stvoval poleg drugih glasbenikov tudi rojak, skladatelj akademik 
Lojze Lebič, ki je bil z izvedbo svojih treh samospevov izjemno 
zadovoljen. Čestitamo!

Jožko Kert

JURE GRADIŠNIK – TROBENTA,  
MARIA GAMBOZ GRADIŠNIK – HARFA
Jure Gradišnik je zaposlen kot solo trobentač v Simfoničnem or-
kestru RTV Ljubljana, od leta 2015 je tudi docent na Akademiji za 
glasbo v Ljubljani, soproga Maria pa je solo harfistka v Orkestru 
SNG Opera in balet Ljubljana. Oba sta tudi vpeta v glasbeno do-
gajanje na domačih Prevaljah. 

Zakonca Gradišnik sta v sklopu letošnjih, že dvajsetih Sušnikovih 
dnevov predstavila svojo prvo zgoščenko Rustique, ki sta jo po-
snela v Zavodu sv. Stanislava v Ljubljani. Posnela sta naslednja 
dela: Oskar Böhme: Koncert za trobento v e-molu, op. 18, Allegro 
moderato, Adagio religioso, Rondo; Gabriel Fauré: Après un rêve; 
George Enescu: Légende; Claude Debussy: Rêverie in Eugène 
Bozza: Rustiques. V spremljajoči knjižici so opisi skladateljev in 
njihovih del – delo muzikologa dr. Matjaža Barbe. 

Srečanje z glasbenikoma je bilo prisrčno, predvajani posnetek 
pa je pritegnil poslušalce, jih nagovoril in jim dal vedeti, da gre za 
izjemen dosežek mladih mojstrov, sad resnega in njunega vztraj-
nega dela. Ljubiteljem koncertne glasbe priporočamo nakup te 
zgoščenke. Mohorjani smo veseli, da sta nam glasbenika zaupala 
njeno izdajo. Predstavitev njune zgoščenke je pomembno oboga-
tila letošnje Sušnikove dneve.

Jožko Kert

PE VSK I  IN GL A SBE NI  OBE T I
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(Govor na spominski slovesnosti 22. septembra 2017 pred nekda-
njo tovarno lesovine in lepenke)

Spoštovani gostje, tovarišice in tovariši!
»Življenje in smrt sta naši večni sopotnici in tudi v tistih viharnih 
dneh, polnih akcije, je junakova smrt drugim le za trenutek ustavila 
čas. Vsi, ki so se pridružili 'upornikom' in se podali v boj, so vede-
li, da lahko izgubijo življenje. Smrt je temeljno dejstvo človeka, 
tako temeljno in nepremagljivo, da je še tako mogočna in uspešna 
akcija ne more ne premagati in ne preseči. Akcija in smrt sta dve 
neposrednosti in hkratni navzočnosti, ki se izključujeta, iz česar 
bi utegnilo slediti, da prava in smisla polna akcija sploh ni možna. 
A akcija in smrt se pojavljata v posebnih medsebojnih razmerjih, 
ki omogočajo nastanek posebnega tipa junaka, posebnega tipa 
človeka eksistence,« je v uvod prevoda romana Kraljevska pot 
zapisal Dušan Pirjevec.

Skupina revolucionarnih delavcev nekdanje Tovarne lesovine 
in lepenke Prevalje je že v prvih mesecih nemške okupacije leta 
1941 pripravljala oborožen upor proti nemškemu okupatorju z 
akcijo miniranja železniškega mostu na progi Celovec–Maribor. 
Člani uporniške skupine se pri tem niso ozirali na posledice in se 
zaradi njih umikali, nasprotno, zaradi izdaje so žrtvovali največ 
– lastno življenje. 

Današnje srečanje nas vrača v čas, ko so se člani te skupine 
in Slovenci uprli ponižanju, sovraštvu in nasilju okupatorja, ki je 
sledil cilju dominantnosti nad drugimi. Hkrati je to najbolj boleče 
obdobje 20. stoletja, v katerem so Slovenci soustvarjali politično 
zgodovino in politične meje v Evropi. To je čas, ko so bili pogum, 
odločnost in domoljubnost posameznikov in celotnega naroda 
močnejši od strahu za življenje. 

Leta 1941, ko so nemške vojaške enote vkorakale preko meje in 
zasedle deželo, je bil čas nove setve, ki je številni niso opravili in 
mnogi ne dočakali njene žetve. V strahu za življenje, ogroženim 
z nasiljem Hitlerjeve vojske in policije, so zapustili svoje domače 
ognjišče, svoje najdražje in se združili v skoraj enoten upor, ki ga 
nista razcepili politična in svetovnonazorska različnost. Njihova 
enotnost v narodnoosvobodilnem boju je povezana z jasnim za-
vedanjem pripadnosti slovenskemu narodu, z narodno zavestjo, 
ki se je na Koroškem utrdila že v 19. stoletju. 

Podrejenost in grožnja smrti vedno spodbudita upor, zato ni na-
ključje, da je ob nemški okupaciji upor vzplamtel s tako silovitostjo. 

Teža smrtnega nasilja in načrtnega uničevanja slovenskega naroda 
je porodila protinacistični upor in nastanek partizanskega gibanja. 

Številni posamezniki, prostovoljci, so bili ob teh ključnih do-
godkih združeni v eni in isti, enotni in nedeljeni akciji, na skupni 
poti, v skupnem boju. Tudi v uporniški skupini delavcev Tovarne 
lesovine in papirnice Prevalje je vsak dal skupini tisto, kar je bilo 
v njem takrat za upor in odpor zmožnega. Za nas so to junaki, ki 
so se predali revolucionarnemu in osvobodilnemu boju, boju za 
Slovenijo. Vsi so se ob tem jasno zavedali smrti, kar jim je dalo le 
še večji zagon. Smrt so potisnili v ozadje, kot da je zanje sploh ni 
bilo, čeprav so ji nenehno zrli v oči.

V teh ključnih bojih in prelomnih letih so Slovenci ustvarili te-
melje naše države Republike Slovenije in s tem možnost življenja 
v svobodi, miru, sožitju in medsebojnem spoštovanju. Oni so 
naša prihodnost in mi smo njihova preteklost, ustvarjali so našo 
zgodovino in nam zapustili kulturno dediščino, kot doto, ki smo jo 
dobili v varstvo za naše naslednike. Skozi odnos do podedovane 
dediščine se zrcalijo naše dojemanje in razumevanje preteklosti 
ter vrednotenje njihovih doseženih idealov. S tem pa vzpostavlja-
mo most v prihodnost, ki marsikaj opusti in vzame le tisto, kar je 
resnično in vredno.

Danes, ko so za nas mirnejši časi, dobivajo odmaknjeni dogodki 
štiridesetih let 20. stoletja jasnejšo, s čustvi neobremenjeno po-
dobo, iz katere se vse jasneje kaže pomen dosežene svobode in 
miru. Smrt mnogih, premnogih, vedno znova opominja in opozarja 
na sposobnost prepoznavanja nasilja, nujnost mirnega reševanja 
nesoglasij povsod v svetu; na pogum, potreben za sprejemanje 
odločitev, ki dajejo veljavo in mesto vsakemu posamezniku; na 
odločnost, potrebno za odprto in korektno dogovarjanje, in na 
domoljubnost, nujno za ohranitev kulturne dediščine, tiste naše 
posebnosti, ki nas v globalnem svetu dela drugačne in prepo-
znavne. Kulturna dediščina niso le številni spomeniki, spominske 
plošče, obeležja pa tudi križi in znamenja, ki nemo opominjajo in 
spominjajo, kulturna dediščina so tudi vrednote: sposobnost pre-
poznavanja nasilja, pogum upora, moč akcije, domoljubnost itd. 
Vrednote so del nesnovne dediščine, s spominskimi proslavami 
pa ji vedno znova odpiramo vrata, da ne pozabimo na trpljenje 
ljudi, ki je zarezalo globoke rane v njihove duše, da ne pozabimo 
na naše junake. Proslavljamo torej, da zdaj, ko smo v miru, ko smo 
svobodni, ne pozabimo, da doseženo ni bilo podarjeno.

Večna slava vsem borcem!
Dr. Karla Oder

O PRVI UPORNIŠKI SKUPINI NA PREVALJAH
SP OMINJ A NJ A DOG A J A NJ A JUBILEJ I 

Papirnica, spominska plošča Zagernikovi skupiniPapirnica dr. Karla Oder
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ATELJE ANDREJA GROŠLJA

35 LET PLESA FOLKLORNE SKUPINE LUKE KRAMOLCA 

Andrej Grošelj se je rodil leta 1947 na Lešah. Iz kiparstva je diplo-
miral leta 1972 na Akademiji za likovno umetnost pri prof. Slavku 
Tihcu. Leta 1970 je prejel študentsko Prešernovo nagrado. Živel 
in ustvarjal je v Dobji vasi na Ravnah na Koroškem.

Andrej Grošelj je bil kipar, a mu dvodimenzionalna podlaga 
ni bila tuja, kar se kaže najprej v njegovih risbah, ki so osnova 
vsakega kipa, in tudi v akvarelih. Od leta 1972 do upokojitve je 
poučeval likovni pouk na osnovni šoli na Prevaljah. V likovni svet 
je uvedel številne generacije učencev, od katerih so nekateri lju-
biteljsko poprijeli za dleto, saj je na Koroškem rezbarjenje v lesu 
že od nekdaj zelo priljubljeno. 

Andrej Grošelj je po smrti leta 2011 zapustil več kot 250 kipov 
različnih velikosti in vsaj še enkrat toliko skic, risb in akvarelov. 
Zaradi pomanjkanja sredstev in prostora Koroška galerija likovnih 
umetnosti zapuščine ni mogla prevzeti, zato smo se odločili, da 
umetnikov atelje uredimo tako, da bo dostopen javnosti. Od leta 
2015 lahko sedaj obiskovalci doživijo intimno ustvarjalno vzdušje 
in si in situ ogledajo zakladnico Grošljevih del.

Zavedamo pa se, da to ni trajna rešitev in da bo treba v priho-
dnje dela Andreja Grošlja hraniti ustrezneje. Stalna muzejska po-
stavitev Grošljevih del bi pripomogla h kulturni ponudbi kraja in 

morda tudi k temu, da bi se kdo od mlajših odločil za umetniško 
pot, saj je manko na tem in tudi drugih področjih, ki zahtevajo vi-
sok intelektualni nivo, v naših krajih izredno pereč.

Obiskovalci si lahko Grošljev atelje ogledajo v Dobji vasi 181, 
Ravne na Koroškem, po predhodni najavi na telefonski številki 
(02) 82 22 844 ali (02) 88 22 131. Več o Grošljevem ateljeju tudi na: 
http://www.glu-sg.si/sl/galerija-ravne/sedanje-razstave.

Jernej Kožar
Foto: Tomo Jeseničnik

Folklorna skupina (FS) Luke Kramolca Šentanel vsako 
leto sodeluje na Jesenskih srečanjih na Prevaljah in 
tako je bilo tudi letos. Na povabilo Društva upokojen-
cev Prevalje smo 7. septembra nastopili na društveni 
vsakoletni prireditvi.

Folklorna skupina je 30. septembra pripravila v 
Družbenem domu osmo srečanje Pesem in ples nas 
povezujeta. Z njim smo zaznamovali tudi 35 let, odkar 
so takratni folkloristi prvič oblekli noše, izdelane pod 
vodstvom Marije Makarovič, nosimo jih še sedaj. To so 
delovne noše, značilne za Šentanel in njegovo okolico. 
Istega leta pa so folkloristi tudi prvič zaplesali splet 
Steljeraja, ki ga je na oder postavil prof. Mirko Ramovš.

Na prireditvi so poleg organizatorja sodelovali še: FS 
Društva upokojencev Moravče, MoPZ Šentanelski pavri, 
Otroška FS Osnovne šole Mežica, Črnjanski harmoni-
kaši in FS srbske pravoslavne skupnosti na Koroškem. 

Marjeta Rebernik, predsednica  
Folklorne skupine Luke Kramolca 

Iz enega več 

TOTEM, 2005, 
višina 320 mm, 
kostanj
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Vzemi si čas za prijaznost – saj je pot k sreči.
Vzemi si čas za sanje – popeljejo te med zvezde.
Vzemi si čas za to, da ljubiš in si ljubljen – to je privilegij bogov.
Vzemi si čas in se ozri naokrog – dan je prekratek, da bi bil sebičen.
Vzemi si čas za smeh, ki je glasba duše.
(angleška modrost)

Spoštovani, na Šentanelu smo si kot že mnogo desetletij zapored 
tudi tokrat vzeli čas za veselje, pesem, druženje in hvaležnost. Na 
prelepo jesensko nedeljo po maši ob tradicionalnem dnevu Luke 
Kramolca smo se v središču vasi zbrali ljudje dobre volje in spo-
štovanja do kulture. Še posebno nas je tokrat povezal letni koncert 
Šentanelskih pavrov, letošnjih dobitnikov svečanega občinskega 
priznanja za neprekinjenih 53 let delovanja. Kar 48 let jih je vodil 
spoštovani Mitja Šipek, žal že pokojni, zadnjih pet let pa jih zelo 
uspešno vodi Ferdo Piko. Koncert njihovih pesmi smo popestrili 
še z nastopom vokalne skupine Šentanel ter Samante in Nine. 

Renata Piko je prireditev povezovala in veliko povedala o ži-
vljenju in delu Luke Kramolca, Anka Plevnik je prekrasno strnila 
spomine na pokojnega Mitjo Šipka. Prav njemu pa je bil tudi po-
svečen osrednji del proslave, kajti Kulturno društvo (KD) Šentanel 
je zakoniti dedič nekaj del iz zbirke bogate zapuščine in veličine 
dela Mitje Šipka. Pripravili smo prelepo razstavo lesenih pip, ki 
jih je Mitja ročno izrezljal s pipcem, številnih spisov in govorov, 
razprav, knjig in kaset … Najljubša mi je oprava, od klobuka do 
cokel in vsega vmes, ki jo je Mitja oblekel, ko je več kot 1300-krat 
zaigral Svetnečega Gašperja. Mnogo je tudi priznanj in pohval, 
med katerimi najsvetleje sijejo Kidričeva nagrada za strokovnost 
in Severjevo priznanje za kulturo ter odlikovanje predsednika dr-
žave. Ah, da ne pozabim, tu je tudi zelo posebna piščal, last Luke 
Kramolca, ki jo je ta podaril Mitji, ko ga je leta 1964 postavil za 
vodjo zbora, ki tudi po njegovi ideji nosi ime Šentanelski pavri. 

Sledila je zahvala osebi, ki je zaslužna, da je v Mitjev rodni kraj 
priromal delček njega in njegovega dela – spoštovana Janja Šipek, 
tebi so namenjene te besede, čeprav ne vem več, kaj sem ti na 
odru že povedala, ker smo bili vsi ganjeni, saj za takšna spontana 
doživetja scenariji ne obstajajo. To privre iz srca. Hvala ti kot ma-
teri, ženi, temeljnemu kamnu in zlati Zalini babici. Prisrčna hvala 
za vse in naj ti bog čuva zdravje, ker te še vsi potrebujemo. Tako je 
prelepi jesenski šopek iz mojih rok priromal v Janjine, poškropljen 
z ljubeznijo, solzami in hvaležnostjo pogumni ženi. 

Po proslavi pa je popoldne sledil še tradicionalni pohod po ve-
dno novih poteh v čast rojaku Kramolcu, končal pa se je s plesom 
in dobrim prigrizkom, kot se za prave Korošce spodobi. 

Prisrčen pozdrav.

Danica Miler, predsednica KD Šentanel 
Foto: Igor Senekovič

PROSLAVA ZA DUŠO

Ob poklonu in 
spominjanju 
na Mitjo Šipka 
je žena Janja 
Šipek pripravila 
razstavo 
njegove 
zapuščine. 

»Odločil sem se, da bom iz vseh vrst lesa, ki 
rastejo na Slovenskem, izrezljal po eno pipo, na 
kateri bi upodobil koroške ljudi. Ko sem ugotovil, 
da na Slovenskem raste vsaj sedemdeset vrst 
lesa, sem pri dvajseti odnehal …« Mitja Šipek 
»Odločil sem se, da bom iz vseh vrst lesa, ki 
rastejo na Slovenskem, izrezljal po eno pipo, na 
kateri bi upodobil koroške ljudi. Ko sem ugotovil, 
da na Slovenskem raste vsaj sedemdeset vrst 
lesa, sem pri dvajseti odnehal …« Mitja Šipek
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JESENSKI POHOD LUKE KRAMOLCA

DVAJSET LET ŽUPNIJSKE KARITAS PREVALJE

V Šentanelu imamo že kar tradicio-
nalno dan Luke Kramolca, to je 14. 
oktobra, ko se spomnimo obletnice 
rojstva našega rojaka. Dopoldne 
je proslava, popoldne pa pohod 
njemu v spomin. Pohod je bolj dru-
žabne narave, zato pot ni zahtevna. 
Zberemo se pod Marinovo lipo in od 
tam gremo h grobu Luke Kramolca, 
nato pa nadaljujemo po začrtani poti. 
Napotimo se vedno v drug zaselek 
naše krajevne skupnosti (KS), tako 
se tudi srečujemo in družimo. To 
so poti, ki jih je prehodil tudi Luka 
Kramolc. Ne pozabimo pa tudi na 
sosede, velikokrat nas pot zanese 
v sosednjo KS Holmec.

Renata Piko

Konec leta 1997 je Župnijski pastoralni svet Župnije Prevalje po-
stavil temelje za humanitarno delovanje Karitas. Že januarja na-
slednje leto je Karitas Slovenije nekaj prostovoljcev povabila na 
posvet in prostovoljstvo v naši župniji je zaživelo. V gospodarskem 
poslopju smo si uredili majhno skladišče in pisarno, v kateri smo 
organizirali naše delo, se družili in, najpomembneje, sprejemali 
ljudi, ki so pomoč potrebovali, ter tiste, ki so darovali. V debele 
zidove pisarne Karitas so vtisnjene zgodbe, ki so nam jih zaupali 
obupani posamezniki. Po najboljših močeh smo se trudili poma-

gati vsem, ki so pomoč potrebovali. Debeli zidovi naše pisarne 
pa niso pričevalci le žalostnih zgodb, med našim dvajsetletnim 
delovanjem smo bili priča tudi veselju, radostnim trenutkom. 
Sodelavci Karitas namreč z vašo pomočjo, ob božiču in veliki noči, 
organiziramo delavnice za otroke, na katerih okrasimo pisanice 
ali izdelujemo adventne venčke.

Skozi vsa leta našega delovanja so se med nami, sodelavci 
Karitas, stkale prijateljske vezi. Temelj našega dela so dobri med-
osebni odnosi, zato radi pridno delamo, pomagamo v obojestran-

Pohod Luke Kramolca 

Spredaj sedi Fanika Jurač. Od leve prosti desni: župnik in dekan Franc Brglez, Rezka Kompan, Ana Denša, Ida Valenci, Jožica Hribar, Jožica 
Krof, Danica Beričič, Majda Donik, Mirko Jeromel, Rezka Vivod, Nataša Mitevska, Beba Kuhar, IDA TOMAŽ, VERONIKA HANC, JOŽICA 
NAVERŠNIK, TATJANA SKITEK, MOJCA PAVŠE IN JOŽICA MAKIČ.
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sko zadovoljstvo. Prepričani smo, da so zadovoljni tudi naši upo-
rabniki. Naj ostane tako tudi v prihodnje, želimo pa si, da bi bilo 
uporabnikov naše pomoči čedalje manj, ne pa iz leta v leto več. 

Med našim dvajsetletnim delovanjem se je zamenjalo že kar 
nekaj sodelavcev prostovoljcev Karitas, naloge se prenašajo na 
mlajše sodelavce, ki bodo svoje moči, znanje in tudi socialni čut 
namenili karitativnemu delu. 

Vsem dobrotnikom in darovalcem se za vse iskreno zahvaljuje-
mo in prosimo, da ostanete še naprej naši dobri in srčni krajani.

Marija Pavše

Mlada generacija pomoči pri Karitasu:  
Nejc Prohart, Marko, Jan in Anja Prohart.

Najstarejše sodelavke: Fanika Jurač na vozičku, od leve proti desni: 
Jožica Krof, Mojca Pavše, sodelavka vse od ustanovitve Karitas, 
Rezka Kompan, Jožica Naveršnik in Veronika Hanc.

Prostovoljci Župnijske Karitas Prevalje
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Prve dni decembra pred devetdesetimi leti 
(1927) je Mohorjeva odšla s Prevalj v Celje. 
Letošnjega septembra pa je minilo dvaj-
set let od ustanovitve Kulturnega društva 
Mohorjan (1997). Obe obletnici, ki sta sicer 
sedemdeset let narazen, sta medsebojno 
vsebinsko povezani. »Sveta vera bodi vam 
luč, materni jezik pa ključ do zveličavne 
narodove omike« je Slomškova misel in 
kažipot, ki je kazal in še vedno kaže pot 
Mohorjevi, prvi in najstarejši slovenski 
založbi. Slednja je od leta 1851 do danes 
našemu narodu dala 40 milijonov knjig, 
od tega jih je bilo na Prevaljah natisnjenih 
dva milijona. Ta Slomškova misel je kažipot 
tudi društvu Mohorjan, enemu izmed mno-
gih društev v kraju, ki se ponaša z bogato 
kulturno tradicijo. Slomškovo besedo »ma-
terni jezik« razumemo mohorjani v širšem 
pomenu besede, v celoviti paleti kulturnega 
in umetniškega ustvarjanja – besednega, 
glasbenega, likovnega …

Mlada Slovenija je začela pot v novo druž-
beno ureditev, kjer naj veljajo demokratič-
na merila na vseh področjih, tudi v kulturi. 
In mohorjani smo zaorali na ta nova polja 
kulturnega ustvarjanja. Programski cilji 
društva so: kakovost, vsebinska pestrost, 
množičnost, povezanost ljubiteljske kul-
ture s poklicnimi ustvarjalci, s poudarkom 
na delu z mladimi in povezovanju vseh, ki 
želijo kulturno in duhovno rasti.

Mohorjani vemo, da posejano seme kul-
ture in umetnosti daje stoteren sad, v za-
dovoljstvo vseh. Krušna pogača, zmesena 
iz knjige, pesmi oziroma glasbe, slik …, je 
odlična, duhovno nasiti, povezuje, bogati 
in osrečuje ljudi.

V društvu prepevajo otroci – v Koroškem 
OPZ Mohorjan, mladi v Koroškem APZ, sku-
paj z odraslimi tudi v cerkvenem zboru žu-

pnije Prevalje, eni muzicirajo, drugi pleše-
jo, prostora je za vse, ki se želijo kulturno 
udejstvovati. Na voljo jim je šest društvenih 
sekcij, v njih je sto trideset aktivnih članov. 
Veseli smo, da imamo zadnja tri leta otroški 
zbor, saj vemo, da je treba skrbeti za dru-
štveni podmladek.

KAKŠNI SO SADOVI NAŠEGA DELA? 
Poleg rednega dela vseh sekcij je najbolj 
razvejana koncertna dejavnost (v sedemin-
dvajsetih letih smo priredili 302 koncerta – to 
dejavnostjo smo namreč začeli že leta 1991, 
od nabave novih orgel v farni cerkvi, društva 
Mohorjan takrat še ni bilo). Sledi izdajanje 
knjig (izdali smo 67 knjižnih naslovov), pri-

redili 20 sklopov prireditev, poimenovanih 
Sušnikovi dnevi, devet zborovskih festivalov 
ljudskih pesmi, postavili 69 likovnih raz-
stav in priredili tri slikarske kolonije. Smo 
pobudniki Spominskega parka zaslužnih, 
ustanovili smo slovensko pevsko značko 
za učence osnovnih šol (vsako leto podeli-
mo okoli 500 pevskih značk), organiziramo 
predavanja, romanja, vodili smo izlete po 
Koroški in drugih slovenskih etničnih oze-
mljih. Pripravili smo tri strokovne posvete: 
Življenje in delo dr. Franca Sušnika, Slomšek 
in glasbena vzgoja mladih ter Koroški skla-
datelji in koroška ljudska pesem. Ob vseh 
treh posvetih smo izdali zbornik z referati 
predavateljev. Vsako leto društvo priredi 
okrog 30 kulturnih dogodkov, v dvajsetih 
letih jih je bilo 589.

BOLJ KOT ŠTEVILKE JE  
POMEMBNA VSEBINA DELA. 
Povezovali smo se s slovenskimi sklada-
telji, sedemnajst njih je zložilo skladbe za 
nas, sodelovali smo s slikarji in literati, na 
Prevalje smo povabili enajst akademikov, 
ki so bogatili naše prireditve. Širok je krog 
naših prijateljev – kulturnikov in umetnikov, 
tudi iz zamejske Koroške. Vezi s Krščansko 
kulturno zvezo, Mohorjevo in Zvezno gimna-
zijo za Slovence v Celovcu in Narodopisnim 
inštitutom Urban Jarnik so še posebno žive. 
Še zlasti to velja za številne zamejske pevske 
zbore. Kar 21 jih je nastopalo na Prevaljah. 
In za koroške slikarje, kar 18 jih je razsta-
vljalo pri nas.

Prevalje se ponašajo s številnim rodom 
glasbenikov. Mohorjani smo jih spremljali 
na njihovi poti, jim omogočali nastopati na 
domačem odru, z njimi vred smo se veseli-

DVAJSET MOHORJANOVIH LET

Pogovor sta vodila urednik splošnega programa  
Mohorjeve Adrian Kert in pobudnik Sušnikovih dnevov Jožko Kert.

Pisateljica z avstrijske  
Koroške Sabina Buchwald

Pisatelj Rudi Mlinar Zgodovinar dr. Marjan Linasi
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li njihovih uspehov. Skladatelji akademik 
Lojze Lebič, Tadeja Vulc, Maks Strmčnik, 
dirigent Marko Letonja, instrumentalisti 
prof. Stanko Arnold, Jure Gradišnik, Nina 
Grošelj, Urška Štrekelj, orglavca dr. Marko 
Motnik in Renata Mirkac, zborovodkinja 
Špela Ramšak in še dolga vrsta drugih ter 

dirigentka Helena Buhvald Gorenšek, ki je 
popeljala KAPZ Mohorjan v vrh slovenske-
ga zborovstva – vse to je kapital, ki nam 
omogoča bogato glasbeno življenje in nas 
navdihuje. 

Uvedli smo nove programske vsebine, 
kot so Sušnikovi dnevi, Zborovski festival 

ljudskih pesmi, pevska značka in različ-
ni glasbeni projekti (povezovali smo se z 
orkestri in zbori za izvedbo kantat, orato-
rija in maš) – vse to nas je povezovalo in 
ustvarjalo pomembne kulturne dosežke. 
Na Prevalje smo povabili baletne umetni-
ke, začeli smo prirejati koncerte samospe-
vov domačih in gostujočih pevcev. Krstne 
izvedbe številnih naročenih zborovskih in 
instrumentalnih skladb skladateljev so tudi 
pomembna vsebina našega dela. Izdajanje 
glasbene literature nam je v ponos. Med 
67 izdanimi knjigami je dvajset glasbenih 
edicij. Prevaljčanom in drugim smo predsta-
vljali dela naših doktorjev znanosti, preko 
petdeset jih je, ki so se rodili na Prevaljah 
in odšli v svet, nekateri so prišli k nam in 
tukaj delovali. 

Ljubiteljska kulturna dejavnost se je 
plemenitila ob gostovanjih in sodelovanju 
s poklicnimi izvajalci. Najboljši orkestri in 
drugi odlični izvajalci so prihajali med nas. 
Koliko lepih ur ob glasbi smo preživeli v teh 
letih! Prevalje so mesto glasbe – povsem 
upravičeno tako rečemo. Slovenski glas-
beni svet nas pozna. Glasbeniki radi pri-
hajajo med nas. Srčno upamo, da bo tako 
tudi v prihodnje.

Ko se oziramo po rezultatih dela v dvajse-
tih letih, skorajda ni moč verjeti opravljenemu 
delu. Brez požrtvovalnega dela mohorjanov 
v vseh sekcijah, naših odbornikov in odlič-
nega dela vodij sekcij – Renate, Marjana, 
Helene, Špele in Jožka, predsednikov sek-
cij, podpredsednika društva Janeza, ki to 
funkcijo opravlja vseh 20 let, in dela obeh 
predsednikov društva – Jožka in Boštjana bi 
ta bera ne bila tako bogata. Zvesti in delavni 
mohorjani in odlični kadri so naše največje 
bogastvo. In z nami mnogi naši prijatelji po 
Sloveniji in zunaj meja. 

Hvala vsem, ki podpirate naše delo z 
obiski predstav, strokovnimi nasveti in de-
narnimi podporami. Hvala Občini Prevalje, 
JSKD in Ministrstvu RS za kulturo, ki delno 
sofinancirajo naše programe. Ob izteku 
dvajsetletnega dela društva se zahvalju-
jemo tudi vsem gostujočim umetniškim 
skupinam, umetnikom in znanstvenikom, 
ki ste prihajali med nas. 

DA BI TAKO BILO TUDI V 
PRIHODNJE. 
Naj ustvarjalni duh mohorjanov v nasle-
dnjih letih odkriva nova pota za duhovno 
in kulturno blaginjo ljudi. Želimo, da bi se 
v kulturno življenje vključevalo čim več 
učencev in dijakov. Občina Prevalje pa naj 
zagotavlja dobre pogoje za delo kulturnih 
skupin in razmisli o potrebni organiziranosti 
ter vsebinah kulturnega ustvarjanja v občini. 

SREČNO IN KULTURNO BOGATO 
LETO 2018 VAM ŽELIMO!

Mohorjani

DVAJSETI SUŠNIKOVI DNEVI 2017
S prvo prireditvijo so počastili 90. obletnico odhoda Mohorjeve s 
Prevalj, predstavili so tri knjige: Sabina Buchwald: Ali je kaj pošte 
zame?, Marjana Linasija: Koroške vojne zgodbe, Rudija Mlinarja 
Mati fabrika in njeni otroci ter glasbeno zgoščenko Rustique Jureta 
Gradišnika (trobenta) in Maria Gamboz Gradišnik (harfa). Pogovor 
sta vodila urednik splošnega programa Mohorjeve Adrian Kert in 
pobudnik Sušnikovih dnevov Jožko Kert.
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Deset let se že zbirajo pohodniki na ravnici pred Povhovim mlinom 
na Dolgi Brdi. V prebujajočem se sobotnem jutru se je na tradici-
onalnem pohodu letos zbralo okrog osemdeset pohodnikov, od 
najmlajših učencev šentanelske šole do gostov z Dolenjske, or-
ganizatorjev pohoda od Litije do Čateža. Družina kmetije Povh 
je vse prijazno pogostila, da so se okrepčani podali na peturno, 
mlajši pa na triurno pot v spremstvu vodnikov Planinskega dru-
štva Mežica, Kristi Krajger pa že kar nekaj let s svojimi prijatelji 
poskrbi za vzdrževanje poti, da koga preveč ne opečejo koprive. 

Mlinarska pot se začne že na Poljani pri Štoparjevem mostu in 
vodi po dolini Šentanelske reke. Morda se je pred desetimi leti kdo 
vprašal, zakaj je potrebna, čemu bo služila. Vredna je spomina, 
spomina na mline, ki so tod mleli v 18. in 19. stoletju. Spomina 
na mlinarje, gospodarje kmetij, dekle, hlapce in bajtarje, ki so te 
poti v preteklosti neštetokrat prehodili. Ko se ni nikomur mudilo 
tako kot danes, ko so še peli srpi in kose svojo pesem ob žetvi 
žita. Polne kašče žita in lepo zmleta moka je bilo njihovo največje 
zadovoljstvo, saj so tako lahko nahranili številno družino. Vredna 
je zato, ker je ob poti ohranjena etnološka in kulturna dediščina 
naših prednikov!

Pohodniška pot poteka v pristnem naravnem okolju, tišini, 
hladu šumečih gozdov, po naši čudoviti dolini v hrib Jamnice, po 
obronkih Belšaka in Dolge Brde ob obilju lepih razgledov –na 
Šentanel, Uršljo goro, Peco, Podjuno in Obir. Dokaz so sproščeni 
in nasmejani obrazi udeležencev, ko se vrnejo do Povhovega mli-
na, ki si ga lahko tudi ogledajo.

Število udeležencev se je vsako leto povečevalo, tudi med letom 
pot rade obiščejo različne skupine ali posamezni turisti, ki so na 
dopustu na Koroškem.

V počastitev desete obletnice Mlinarske poti je Kulturno dru-
štvo Šentanel pripravilo kratek kulturni program. Nastopili so 
Šentanelski pavri in učenci Osnovne šole Šentanel. Predsednik 
Krajevne skupnosti Šentanel Štefan Peršak je vse prisotne poz-

DESETA OBLETNICA POHODA PO MLINARSKI POTI

Mohorjanova knjižna bera

Marija in Franc Naveršnik, lastnika Povhovega mlina

Dvajsetletna  
mohorjanova bera

1997–2017

V 20 letih delovanja  
društva smo 

pripravili  
589 prireditev.
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Mohorjanova knjižna bera
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KJER PRAVLJICE ŠE ŽIVIJO

dravil in se zahvalil nastopajočim ter pohodnikom, še posebno 
pa družini Naveršnik za prispevek pri uresničitvi ideje o poti in 
njenem vzdrževanju v vseh teh letih. Enako je vse prisotne poz-
dravila podžupanja Občine Prevalje Margareta Jukič ter dodala, 
da je pot pomembna pridobitev za turizem na Koroškem in Občino 
Prevalje, ki je ob jubileju tudi prispevala za skromno pogostitev 
vseh prisotnih. 

Ob prijetnem druženju se je zaključil deseti jubilej in zagotovo 
se je dober glas o pohodu ponesel širom po Sloveniji, in bo pot 
vsako leto bolj obiskana. V turizmu ni nič pomembnejše, kot sta 
edinstvenost in privlačnost kraja z zadovoljnimi prebivalci. Naš 
kraj je svet v naših rokah!

Marija Naveršnik, Povhov mlin 

Druga sobota v septembru že tradicionalno privabi v majhno ko-
roško vas Leše neverjetno veliko ljudi, za kar poskrbi družinski 
festival Pravljična vas Leše. Letos je potekal že šesto leto zapored 
in se je za marsikoga nepozabno začel že s petkovim nočnim poho-
dom V iskanju pravljične svetlobe, ki je poskrbel, da se je sobotna 
pravljica lahko začela uresničevati. Festivalsko dogajanje se je za 
vse, ki so se udeležili animacijskih pohodov po pravljičnih poteh 
nagajivih škratkov, leških čarodejev in žal žen, začelo že pred de-
seto uro. Vsa preostala »pravljica« se je začela odvijati ob enajsti 
uri in se je zaključila ob sedemnajstih. Kulturno društvo Leše, or-
ganizator prireditve, je tudi letos poskrbelo za vsebinsko bogato 
celodnevno dogajanje: pravljično tržnico, otroški srečelov, zlate 
lešnike za srečo, ljudske karaoke z Zimskimi kosci, pravljično po-
što in leškirsko banko, ustvarjalne ter športne delavnice (v izvedbi 
Malčkovega športa in tabornikov), fižolčkovo tombolo, glasbeno 
igrico Čebelica leti po pomoč (OŠ Koroški jeklarji), pripovedova-
nje pravljic v spominski sobi rudarstva, iskanje skritega zaklada, 
pravljično tiskarno, zelemenjavo in bukvarno, torto velikanko ... 

Obiskovalci, še posebno otroci, so bili navdušeni nad na novo 
odkritimi skrivnostmi in posebnostmi letošnjega festivala: iska-
njem kamenčkov Pravljične vasi, pravljičnim doživetjem v kralje-
stvu pegastih konjev, broškami z motivom pegastih konjev, pri-
kazom kovanja podkev in drugih kovaških izdelkov, izkustveno 
delavnico z invalidskim vozičkom (CUDV Črna na Kor.), pravljično 
»frizernijo« ... Za pravljične menije je poskrbelo gostinstvo Punkt 
iz Kotelj, za sladke dobrote pa slaščičarstvo Senica. Ob zaključku 

festivala so bile podeljene nagrade Unescovega projekta Branje 
– moje sanje, obiskovalci pa so z velikim pričakovanjem čakali 
na razglasitve zmagovalca fižolčkove tombole in nagrajence pra-
vljičnega izziva Nariši, napiši, izdelaj pravljičnega junaka, saj so 
bile podeljene bogate nagrade. M. Klančnik, uporabnica Facebook 
strani Pravljična vas Leše in spletne strani www.pravljicna-vas.si, 
je zapisala: »Pravljična vas Leše je najlepši kraj za tiste, ki ne ver-
jamejo v pravljice – po obisku festivala začnejo vanje spet verjeti!« 

Klavdija Kodrun, predsednica Kulturnega društva Leše

Pohod po Mlinarski poti 
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Glavni cilj in namen projekta Večgeneracijski center Dogaja se! 
Center aktivnosti Koroške, ki ga sofinancirata Ministrstvo za delo, 
družino, socialne zadeve in enake možnosti RS ter Evropska unija 
iz Evropskega socialnega sklada, je uporabnikom ponuditi različne 
preventivne vsebine ter tako ranljivim ciljnim skupinam zagotoviti 
socialno vključenost, dvigniti kakovost življenja, zmanjšati tvega-
nje revščine in preprečiti zdrs v socialno izključenost.

Prijavitelj projekta, Javni zavod ŠKTM Radlje ob Dravi, je v so-
delovanju z Društvom upokojencev Prevalje, Domom starejših Na 
Fari, OŠ Franja Goloba Prevalje in Občino Prevalje v drugi polovici 
leta 2017 aktivnosti začel tudi na Prevaljah. 

Da za učenje ni nikoli prepozno, dokazujemo z za udeležence 
brezplačnim računalniškim tečajem in tečajem nemškega jezika. 
Učenje poteka v prijetni družbi in skupinskem ozračju. Kreativnih 
delavnic v Domu starejših Na Fari se udeležujejo krajani Prevalj 
in stanovalci Doma starejših Na Fari. V prihodnjem letu se bodo 
začele tudi še druge kreativne delavnice, vključno s kuhanjem in 
peko peciva v Domu starejših Na Fari. 

Prijetno in ustvarjalno vzdušje na naših srečanjih bomo ohranili 
tudi v prihodnje, zato bomo v prihajajočem letu naše aktivnosti 
nadgradili in jih približali še širšemu krogu uporabnikov.

Monika Mithans, vodja projektov 

Starost je lepa in prijazna, če je ne preživljamo v osamljenosti. 
V različnih oblikah druženja in dejavnosti lahko izživimo svojo 
ustvarjalnost, ohranjamo moči, stara leta so lepa, če lahko s kom 
poklepetamo o vremenu, vsakodnevnih težavah in potožimo o 
zdravju. V vsem stvarstvu ni nič tako tujega kakor človek, ki je 
sam. Pa to ni potrebno. Pri nas ne. 

Vse aktivnosti Društva upokojencev Prevalje so usmerjenje v 
druženje in sodelovanje. V preteklosti so že bili organizirani špor-
tna sekcija, kulturno društvo, pohodništvo, rekreacija, izletništvo, 
izvajanje programa Starejši za starejše in različna predavanja. Vse 
to je dokaz, da naše društvo upokojencev omogoča starejšim ose-
bam, da ostajajo polnopravni člani naše družbe, da tudi v zrelejših 
letih živijo aktivno življenje. 

V letu 2017 smo organizirali predavanje s predavateljico go. 
Rožejevo Možgani na dlani in tečaj risanja. Trenutno poteka nada-
ljevalni tečaj risanja. Zavedamo se, da se družbene razmere hitro 
spreminjajo, in treba je vnesti v naše delovanje nova spoznanja. 
Zato smo radi sprejeli povabilo Javnega zavoda ŠKTM iz Radelj ob 
Dravi, ki je bil na javnem razpisu sofinanciranja projektov večge-
neracijskih centrov izbran kot nosilec aktivnosti za več koroških 
občin, med njimi je tudi naša občina. 

Večgeneracijski skupnostni centri so model uspešnega vključe-
vanja starejših občanov, saj povečujejo socialno povezovanje in 
aktivno prispevajo k zmanjšanju negativnih posledic, ki jih prina-
šajo demografske spremembe. Na Prevaljah trenutno še nimamo 
zagotovljenih skupnih prostorov za izvajanje dejavnosti v okviru 
projekta večgeneracijskega centra (VGC). Dogovorili smo se, da 
določene dejavnosti izvajamo na različnih lokacijah, in sicer v 
Domu starejših Na Fari, kjer že poteka brezplačni tečaj nemškega 
jezika za začetnike, in v osnovni šoli, kjer poteka tečaj računalni-
štva. Načrtujemo več vsebin in dejavnosti v sodelovanju Društva 
upokojencev Prevalje (nosilec), Doma starejših Na Fari in Javnega 
zavoda ŠKTM iz Radelj ob Dravi v povezavi z Občino Prevalje, o 
čemer vas bomo v začetku prihodnjega leta obvestili. 

Vladimir Medvešek, predsednik DU Prevalje 

V EČGE NE R ACIJSK A DOG A J A NJ A N A PRE VA LJ A H

POD POKROVITELJSTVOM 
VEČGENERACIJSKEGA 
CENTRA »DOGAJA SE!«, 
CENTRA AKTIVNOSTI 
KOROŠKE 

NE PREŽIVLJAJMO STARO-
STI V OSAMLJENOSTI

OBVESTILO – PLAČILO STORITEV  
»POMOČ NA DOMU«

Če uporabnik in njegovi zavezanci ne zmorejo v celoti plačevati stroškov storitve 
pomoči družini na domu, lahko prosijo za oprostitev plačila socialnovarstvene 

storitve pri pristojnem Centru za socialno delo. Ta nato v postopku ugotovi plačilno 
sposobnost upravičenca in njegovih zavezancev. 

Obrazec vloge se lahko prevzame v Domu starejših Na Fari (Martina Cigale) ali na Centru 
za socialno delo. Na podlagi plačilne sposobnosti uporabnikov in svojcev izda Center za 

socialno delo po prejetju vloge ODLOČBO za popolno ali delno oprostitev plačila.
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V okviru Društva upokojencev na Prevaljah 
že enajst let deluje program Starejši za 
starejše. Krovna organizacija programa je 
ZDUS. Program zajema prebivalce, ki so v 
koledarskem letu dopolnili 69 let. 

Namen programa je ugotavljanje social-
nih razmer starejših oseb v občini. Ob do-
polnitvi določene starostne meje obiščejo 
prostovoljci občane z anketno listo, v kateri 
so zajeta vsa pomembnejša področja življe-
nja in dejavnosti občanov. Sodelovanje v 
anketiranju je prostovoljno. 

Ob pojavu določenih potreb je namen 
obiska nudenje pomoči pri urejanju dolo-
čenih potreb starostnikov, ki jih sami ne (z)
morejo. Pomoč se nanaša na področje pa-
tronaže, socialne službe, pravnih zadev in 
marsikdaj tudi samo na druženje in klepet.

V programu trenutno sodeluje 17 pro-
stovoljcev, ki pokrivajo celotno območje 
občine. Delo prostovoljcev je brezplačno in 
dostopno vsem krajanom, ki si pomoči želijo. 

Alojz Ovnič, vodja skupine za starejše 

V Domu starejših Na Fari potekajo številne aktivnosti in druženja, 
namenjena našim stanovalcem, svojcem in širši lokalni skupnosti. 

Naš dan se začne s skupnimi terapevtskimi vajami – telovad-
bo, nato v prostoru delovne terapije sledi zaposlitvena terapija, 
pri kateri predvsem krepimo ročne spretnosti ter ob kavi prijetno 
pokramljamo. Ob ponedeljkih imamo na urniku vaje Žoga benda – 
trening motoričnih, kognitivnih in perceptivnih spretnosti ob glasbi. 
Ritmično udarjanje kuhalnic, ohranjanje pravilnega položaja telesa, 
koordinacija med očmi in rokami ter trening vzdržljivosti se tako 
skupaj z živahno glasbo zlijejo v prijetno, predvsem pa kakovostno 
in koristno preživet čas. Pod okriljem Medgeneracijskega društva 
Lučka Koroška deluje v Domu skupina starih ljudi za samopomoč 
Objem. Ob pogovoru in branju v družbi prostovoljk voditeljic sku-
pna urica druženja velikokrat postane prekratka. Torkov dopoldan 
zapolni skupina Spomin, v kateri urimo naše možganske funkcije, 
kot so spomin, pozornost in koncentracija. Po kosilu pa se v družbi 

prostovoljke sestane literarna skupina Živeti je lepo. Pravijo, da 
kdor poje, zlo ne misli, ter da glasba blagodejno vpliva na vse naše 
čute. V našem Domu skupaj s prostovoljko prepevamo ob sredah 
ob pol dveh. Ob četrtkih pa je možnost udeležbe v molitveni sku-
pini. Tedenske aktivnosti zaključimo z gospodinjskim krožkom, pri 
katerem pripravimo jedi po svojih željah. Glede na vreme in inte-
res pa izvajamo tudi nordijsko hojo. Stanovalci imajo vsak večer 
možnost obiska svete maše v kapeli Doma, zadnji petek v mesecu 
pa v dopoldanskem času sveta maša poteka v naši Brinjevki. Med 
letom pripravimo veliko pevskih, glasbenih, gledaliških in plesnih 
nastopov. V sodelovanju z različnimi društvi, vrtcem in šolo orga-
niziramo medgeneracijska srečanja in sodelovanja, ki prinašajo 
nove ideje, svežino, pristope in stike z domačim okoljem, pred-
vsem pa popestrijo prosti čas našim stanovalcem. 

Vsi, ki si želite naše družbe ali pa vas katera od aktivnosti ve-
seli, vljudno vabljeni, da se nam pridružite!

Mateja Pipuš, delovna terapevtka

PROGRAM STAREJŠI ZA STAREJŠE ZA  
BOLJŠO KAKOVOST ŽIVLJENJA DOMA

AKTIVNOSTI V DOMU STAREJŠIH NA FARI

V EČGE NE R ACIJSK A DOG A J A NJ A N A PRE VA LJ A H

Prostovoljci Koroške na izletu na Zgornji Velki v Slovenskih goricah
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V okviru Javnega zavoda ŠKTM Radlje ob 
Dravi se je začel na Prevaljah tečaj nemške-
ga jezika in poteka v Domu starejših. Kako 
potrebne so drugačne, koristne aktivnosti 
med generacijami, pokaže udeležba na te-
čaju. Tudi sama sem udeleženka. Naučiti se 
nekaj, tudi v tretjem življenjskem obdobju, z 
namenom, da boš to lahko koristno uporabil. 
Ne le, da se znamo predstaviti, povedati, kje 
smo doma, iz katerega kraja prihajamo, iz 
katere države, ne nazadnje šteje tudi pra-
vilno poimenovanje mesecev, dni v tednu, 
številk in še mnogo več. Da pa tečaj spremlja 
veliko dobro volje, pozitivne energije, je pa 
sploh pohvalno. Vsi poznamo rek: Učimo se 
vse življenje. Ne glede na starost.

Mira Praper, koordinatorica dejavnosti

UČIMO SE NEMŠKEGA JEZIKA

Tudi v šolskem letu 2016/17 smo imeli srečanja, na katerih smo 
skupaj brali različne knjige. Srečevali smo se v Domu starejših Na 
Fari, eno srečanje smo pripravili tudi v šoli in povabili starejše. 
Pogovor nas je izjemno povezal, delili smo mnenja o prebranem 
in izmenjali izkušnje. Ob vsakem srečanju smo knjige vsem bral-
cem tudi podarili. 

Brali in pogovarjali smo se ob naslednjih knjigah: Andrej Rozman 
Roza: Izbrane Rozine v akciji; Prežihov Voranc: Tri pisanke; Vinko 
Möderndorfer: Koroške narodne pripovedke, Pripovedovali so jih 
mati moja.

NEKAJ VTISOV UČENCEV
Starejši so se prav zabavali in se nasmejali ter z veseljem delili 
svoje življenjske zgodbe z nami, knjižničarka Hedvika pa je z vo-
denim pogovorom znala privabiti starejše k sodelovanju. (Ivana)

Znova ena izkušnja več. Pogovarjali smo se največ o življenju, 
lenobi in pomenu slovenskega jezika. Sama sem izbrala pesem 

Lenoba in enako pesem je izbrala tudi starejša gospa. Drugi sta-
novalci pa so z nami podelili zgodbe o lastnem lenarjenju v otro-
štvu. Ugotovila sem, da niso imeli časa za lenarjenje, ker so mo-
rali ves čas pomagati pri delu. Menim, da bi bilo prav, da bi bilo 
tudi danes tako. Bilo je lepo in se že veselim našega naslednjega 
srečanja. (Nina) 

S tem medgeneracijskim projektom se s stanovalci doma dobro 
spoznamo in izmenjamo mnenja. Tako smo letos s polno paro za-
gnali projekt in že nestrpno pričakujemo naslednje srečanje. (Eva) 

S starejšimi smo podelili naša mnenja o branju, bralni znački 
in pisanki. Ugotovili smo, da je bilo včasih veliko drugače, kot je 
danes. (Nina)

Meni je bilo zelo všeč, saj sem izvedela veliko novega. Lepo se 
je bilo družiti s starejšimi. Me je pa zelo presenetila starejša go-
spa, saj je recitirala pesem, ki je ni še nihče slišal. Knjižničarka si 
jo je takoj zapisala. (Sindi)

Zdelo se mi je zelo zabavno, saj sem izvedela veliko novih in 

MEDGENERACIJSKO BRANJE  
V DOMU STAREJŠIH NA FARI 
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Tridesetega maja 2017 je praznovala svoj 90. rojstni 
dan naša krajanka Marija Marin. Kot je že običaj, smo 
jo člani Sveta krajevne skupnosti Šentanel obiskali na 
domu in ji ob tej priložnosti v imenu vseh krajanov če-
stitali in zaželeli vse najboljše. Pri Pekalu, kot se reče 
po domače, nas je prav na svoj rojstni dan pričakala 
slavljenka v najožjem družinskem krogu ob polno oblo-
ženi mizi. Presenetila sta nas njen »mladostni« videz 
in njena razigranost kljub visoki starosti. Obujali smo 
spomine na njena prehojena leta vse od mladosti do 
danes. Njen spomin je še bister in pripovedovanje o 
življenju iskrivo. Po »uradnem delu«, kot temu rečemo, 
smo se vsi skupaj predali dobrotam, ki sta jih pripra-
vila sin Rafko in njegova žena Urška. Ob zdravici smo 
v pogovoru z domačimi obujali spomine na stare čase 
in se dotaknili sodobnega časa ter dogajanja v kraju 
in okolici. Vsem »Pekalovim« se v imenu KS Šentanel 
najlepše zahvaljujem za topel sprejem in prijetno druž-
bo, Mariji želimo še veliko zdravih let. 

Štefan Peršak, predsednik KS Šentanel

NA OBISKU PRI NAŠI DEVETDESETLETNICI

V EČGE NE R ACIJSK A DOG A J A NJ A N A PRE VA LJ A H

zanimivih stvari. Starejši so se zelo aktivno vključili v pogovor. Ob 
koncu smo se še malo pošalili in naredili skupno fotografijo. (Anja)

Bilo je zelo zabavno in poučno. Zelo lepo so nas sprejeli. Teme 
pogovora so se hitro spreminjale. Mislim, da je pomembno, da 
smo različne generacije brale isto knjigo, saj nas je povezala in 
nam ponudila veliko tem za pogovor. (Eva)

Zdelo se mi je zelo prijetno. Starejši so se vključevali v pogovor 
in nam povedali marsikaj zanimivega. Ta obisk me je veliko naučil, 

saj starejši nas mlade naučijo veliko, ker so že zelo izkušeni. (Vita)
Vtisi in občutki so fenomenalni. Starejši imajo toliko izkušenj, 

da jih človek posluša z največjim veseljem. So zelo zabavni, k 
vsaki temi kaj dodajo in pokomentirajo. Mislim, da sodelovanje 
mladih in starejših zelo pripomore k spoznavanju misli in občut-
kov drugih generacij, mladi vidimo, kako na svet gledajo starejši, 
starejši pa, kako na svet gledamo mi. (Gabi)

Mentorica projekta: Hedvika Gorenšek
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Demenca je skupek simptomov in znakov, ki se pojavljajo pri bolni-
ku in so lahko posledica različnih bolezni. Za demenco so značilne 
motnje spomina, osiromašeno mišljenje ter prizadetost opravljanja 
vsakodnevnih dejavnosti. Prizadeta sta pomnjenje in priklic novih 
informacij (pozabljivost), zmanjšane so zmožnosti orientacije, ra-
zumevanja, računanja, govornega izražanja in presoje, zmanjša-
na je sposobnost obvladovanja čustev ter socialnega vedenja. Z 
napredovanjem demence postaja oseba vedno manj samostojna 
in potrebuje dodatno oskrbo in nego. 

Demenca se praviloma začne neopazno in postopoma napreduje. 
Poteka na kontinuumu od komaj opaznih znakov proti popolni oseb-
ni, časovni in krajevni dezorientaciji. Glede na prevladujoče značil-
nosti je mogoče opredeliti nekaj zapovrstnih stopenj ali stadijev. 
A. V prvi stadij demence uvrščamo osebe, ki sicer z določeni-

mi težavami še lahko dokaj samostojno funkcionirajo v njim 
znanem okolju. Občasno so zmedene, omejitev in izgub se 
zavedajo, vendar jih prikrivajo. So še časovno, prostorsko in 
osebno orientirane. 

Stanovalci v prvem stadiju demence še lahko funkcionirajo na sta-
novanjskem oddelku in so praviloma razvrščeni v kategorijo 
oskrbe I. Niso sicer sposobni za popolnoma samostojno življe-
nje, a potrebujejo le manjši obseg neposredne osebne pomoči. 

B. Osebe v stadiju srednje hude demence zaradi pretežne ali 
popolne izgube časovne, prostorske in osebne orientacije, 
nezmožnosti samostojnega izvajanja vsakdanjih življenjskih 
aktivnosti, zaradi vedenjskih sprememb in omejene besedne 
komunikacije potrebujejo vsaj delno oziroma popolno in stalno 
osebno pomoč ter varstvo. Stanovalci s srednje hudo demenco 
se razvrščajo v kategorijo oskrbe IV. Pri osebi, ki jo razvrstimo 
v kategorijo oskrbe IV, so težave v zvezi s pozabljanjem, izvaja-
njem dnevnih aktivnosti, govornim komuniciranjem, časovno 
in krajevno orientacijo, presojo vsakdanjih življenjskih situacij, 
abstraktnim mišljenjem, čustvenim razpoloženjem, vedenjem 
in osebnostnimi spremembami tako velike, da onemogočajo 
samostojno življenje in zahtevajo stalno skrb in varovanje 
oziroma spremljanje s strani drugih. 

C. Stanovalci v končnem stadiju demence, za katerega so značilne 
(skoraj) popolna neodzivnost na zunanje dražljaje, odsotnost 
besedne komunikacije in vezanost na posteljo ali voziček, po-
trebujejo predvsem nego. Pri vseh življenjskih aktivnostih so 
v celoti odvisni od pomoči. 

Dom starejših Na Fari ima kot izvajalec institucionalnega var-
stva starejših že vrsto let strokovno oblikovan koncept in program 
dela s stanovalci z demenco. 

V letu 2017 se je Dom starejših Na Fari včlanil v Slovensko zdru-
ženje za pomoč pri demenci – Spominčica, Alzheimer Slovenija. 
Dom starejših Na Fari je lokalna izpostava »Spominčice« za Mežiško 
dolino. Združenje je prostovoljno, samostojno, neprofitno, inter-
disciplinarno strokovno združenje, njegova primarni namen in 
cilj sta zagotavljanje strokovne in učinkovite pomoči osebam z 
demenco, njihovim svojcem ter skrbnikom. 

DOM STAREJŠIH NA 
FARI S STROKOVNO 
OBLIKOVANIM 
KONCEPTOM IN 
PROGRAMOM DELA S 
STANOVALCI Z DEMENCO
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Ena izmed bolezni, ki so v porastu, je rak debelega črevesa in 
danke. Po podatkih Registra raka RS je bila v letu 2014 to tre-
tja najpogostejša oblika raka pri obeh spolih skupaj. Za njo je v 
Sloveniji zbolelo okoli 1400 ljudi, več kot 700 pa jih je umrlo. V 
večini se ljudje, ki imajo zgodnjo obliko bolezni, te sploh ne zave-
dajo, saj v zgodnji fazi ni nobenih opaznih znakov. Od prvih spre-
memb do napredovale bolezni navadno mine od pet do deset let. 
Najpogosteje se namreč rak debelega črevesa in danke razvije iz 
polipov (ti občasno krvavijo). 

K sreči pa je znanost v medicini do danes dovolj napredova-
la, da lahko z ustreznimi metodami odkrijemo prve spremembe 
na sluznici debelega črevesa in danke, celo preden se razvijejo 
v resno bolezen. 

Testi, ki jih uporablja Program Svit, omogočajo odkrivanje pri-
krite krvi v blatu, ki je s prostim očesom ne opazimo. Svit lahko 
letno reši vsaj 200 življenj, mnogim pa prihrani veliko trpljenja, ki 
ga povzroči razvita bolezen. Uspeh programa je odvisen od vklju-
čitve in aktivnega sodelovanja čim večjega števila povabljenih.

Odzivnost na vabila Programa Svit je v Sloveniji v prvi polovici 
leta 2017 v povprečju znašala 62,42 odstotka, na Koroškem pa 
63,59 odstotka. Odzivnost občanov Prevalje je sicer bila višja od 
državnega in regijskega povprečja, znašala 64,16 odstotka, a se 
je v primerjavi z lanskoletno odzivnostjo znižala za 2,74 odstotka.

Zgodnje odkrivanje predrakavih sprememb in raka na debelem 
črevesu in danki je ključnega pomena, zato ne odlašajte, odzovite 
se na vabilo Programa Svit in poskrbite za svoje zdravje. Če imate 
kakršno koli vprašanje v zvezi s Programom Svit, se lahko obrnete 
na Svitovo informacijsko točko v Zdravstvenovzgojnem centru v 
drugem nadstropju upravne zgradbe Zdravstvenega doma Ravne 
vsak četrtek med 13. in 15. uro (tel. št.: 02 8705 214, e-pošta: ale-
ksandra.horvat@zd-ravne.si) ali na Območno enoto Nacionalnega 
inštituta za javno zdravje (tel. št.: 02 8705 604, jure.ploder@nijz.si).

Življenje je enkratna priložnost, ne zamudite je zaradi nevednosti.

Jure Ploder, Nacionalni inštitut za javno zdravje 

SVIT REŠUJE ŽIVLJENJA

ŠP OR T ZDR AV JE

Območje delovanja ni omejeno le na Dom, temveč sega v širšo 
okolico – občine Mežiške doline. 

Redno mesečno pripravimo »Alzheimer Cafe« – neformalno 
obliko druženja svojcev oseb, obolelih za demenco. 

Pridružite se nam lahko vsak zadnji četrtek v mesecu v »Brinjevki« 
Doma starejših na Fari. Informacije vam bosta z veseljem posre-

dovali delovna terapevtka Martina Trstenjak (tel. 82 40 920, int. 
203) ali diplomirana medicinska sestra Darja Grubelnik (tel. 82 
40 920, int. 208).

Stanka Vauh, direktorica Doma starejših Na Fari 

PRVA POMOČ PRI 
HUJŠI KRVAVITVI

Prva pomoč je prva, najslabše je – NIČ STORITI!
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V sredo, 6. septembra 2017, smo v okviru Jesenskih srečanj na 
Prevaljah v sodelovanju z ekipo prve pomoči Civilne zaščite Občine 
Prevalje ponazorili prvo pomoč pri hujši krvavitvi na roki, in sicer 
z namenom, da si mimoidoči ogledajo prvo pomoč ob poškodbi 
in se naučijo pomagati ter pravilno ukrepati. Prikaz se je odvijal 
pred Družbenim domom.

Rdeči križ Slovenije – Območno združenje Mežiške doline je 
k sodelovanju povabil maskerko Rdečega križa Slovenije, da je 
imitirala oziroma ponazorila poškodbo na roki, člani ekipe Civilne 
zaščite Občine Prevalje pa so rano na roki navidezne poškodovan-
ke (prostovoljke Rdečega križa) oskrbeli.

Ko se pripeti nesreča ali nezgoda, je nujno, da se nudi prva pomoč 
poškodovancu na kraju dogodka, do prihoda strokovne pomoči. 
Le tako lahko preprečimo hujše posledice oziroma poškodovancu 
tudi rešimo življenje. Pomembno je, da vsakdo po svojih močeh in 

sposobnostih nudi prvo pomoč poškodovanemu ali obolelemu v 
nujnem primeru. Nuditi prvo pomoč je dolžnost posameznika, ki 
nam jo narekuje zakonodaja, zato želimo o pomembnosti znanja 
prve pomoči seznaniti čim več ljudi.

Poleg teoretičnega znanja je izjemnega pomena tudi praktič-
no znanje oskrbe določene poškodbe. Prva pomoč je dejanje hu-
manosti, človeške solidarnosti in ključ do splošne državljanske 
odgovornosti. 

Vse prebivalce vabimo, da si tudi v prihodnje ogledajo prikaze 
nudenja prve pomoči, saj bodo le tako ob morebitnih poškodbah 
lahko pomagali svojcem in drugim občanom ter jim nudili prvo 
pomoč do prihoda ekipe strokovne službe. 

Dominika Bobek, sekretarka
Rdeči križ Slovenije – Območno združenje Mežiške doline
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V sodelovanju z Občino Prevalje smo izbrali aktiven pristop za 
ohranjanje, krepitev in izboljšanje zdravega načina življenja – 
možnosti koriščenja lokalnega okolja za gibanje na prostem in 
zdravega preživljanja prostega časa. V okviru projekta je Občina 
na posameznih lokacijah obstoječa otroška igrišča dopolnila z 
novimi igrali, tako da je tudi omogočeno kakovostnejše in hkratno 
gibanje ter druženje na prostem. Te oblike gibanja so brezplačne 
in dostopne vsem obiskovalcem. V predšolskem obdobju otrok 
najraje večino časa preživi s starši. Z druženjem in skupnimi ak-
tivnostmi tudi nedejavnega otroka spodbudimo k aktivni igri. Ne 
pozabimo, da zgodnje pozitivne izkušnje s telesno aktivnostjo v 
otroštvu povečujejo verjetnost za ohranjanje fizično aktivnega 
življenjskega sloga.

Ob gibanju na prostem ne smemo pozabiti tudi na pitje vode, 
saj je pri telesni dejavnosti izjemnega pomena uživanje tekočine, 
predvsem vode. V ta namen smo pripravili tudi razglednico Pijem jo 
– hadvao, ki jo prilagamo. Razglednica spodbuja k uživanju sveže 
vode iz pipe. Na podlagi številnih raziskav aktiven življenjski slog 
bistveno prispeva k ohranjanju oziroma izboljšanju našega zdravja 
ter preventivno ščiti pred pojavom različnih zdravstvenih zapletov. 

LOKALNA OKOLJA LAHKO  
SPODBUJAJO TELESNO DEJAVNOST
V lokalnih okoljih si vedno bolj prizadevajo za ureditev večjega 
števila rekreativnih površin. V bližini bivalnega okolja poiščite in 
uporabljajte te površine, saj takšno pozitivno okolje in zgled spod-
bujata telesno aktivnost pri osebah, ki do sedaj morda niso bile 
redno telesno dejavne, kot tudi pri tistih, ki so že telesno dejavni.

ZDRAV ŽIVLJENJSKI SLOG ZA VSE  
GENERACIJE MEŽIŠKE DOLINE – PREVALJE

Rekreacija s Petro Majdič 

Vrtec s starši na 
Riflovem vrhu
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Kot vsako leto smo delo društva začeli januarja s tradicionalno 
skupščino društva, ki smo jo izvedli na turistični kmetiji Gradišnik 
na Jamnici. V uvodnem delu smo pregledali delo v letu 2016, spre-
jeli poročila odborov in pripravili ter sprejeli načrt dela društva za 
leto 2017. Tradicionalni večerji je sledilo še prijetno druženje čla-
nov društva. V neformalnih pogovorih smo si izmenjali izkušnje 
o dosedanjem delu društva in uskladili zamisli o delu društva v 
prihajajočem letu. 

Naše delo smo nadaljevali ob praznovanju prvega maja, ko smo 
skupaj s krajani Šentanela izvedli čistilno akcijo in postavili prvo-
majsko drevo – mlaj ob vhodu v vas, na predvečer praznovanja pa 
smo se zbrali pri »Kapelci«, zakurili kres in se poveselili s krajani. 

Največ dela smo opravili v maju in juniju, ko smo v okviru kra-
jevnega praznika skupaj s KS Šentanel organizirali Kolesarjenje 
po Šentanelu in deseti Pohod po Mlinarski poti. 

Naš tradicionalni rekreativni odbojkarski turnir mešanih ekip 
pa smo tokrat izvedli v okviru Jesenskih srečanj v športni dvorani 
na Prevaljah. Na tem tekmovanju je priznanja in nagrade podelil 
najboljši slovenski odbojkar in kapetan državne reprezentance 
Tine Urnaut.

Julija smo člani društva pomagali pri organizaciji in izpeljavi 
mednarodnega tekmovanja v gorskem kolesarjenju Black Hole 
Enduro 2017, ki je potekalo na Jamnici. 

Petnajstega avgusta, na Marijin praznik, smo se kot vsako leto 
skupaj z »Jamničarji, Suhovrci in Strojanci« odpravili na tradicio-
nalni pohod – »romanje« do Svetega mesta v sosednjo Avstrijo. 
Po zaključku bogoslužja smo v šotoru »sprobali« avstrijske speci-
alitete in se počasi preko hribov odpravili nazaj v Slovenijo. Naše 
športno udejstvovanje smo avgusta obogatili še z ogledom mo-
toristične dirke Moto GP v Brnu na Češkem.

Podrobnejše informacije in fotografije o prireditvah in delovanju 
Športnega društva Šentanel si lahko ogledate na spletni strani.

Štefan Peršak, tajnik Športnega društva Šentanel 

ŠPORTNO DRUŠTVO ŠENTANEL V LETU 2017

Šentanelci na Ojstrici 
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Vsakoletna junijska prireditev osnovnošolcev  
Veter v laseh na Športnem stadionu Ugasle peči.

VETER V LASEH NAŠIH NAJMLAJŠIH

Igrivi dan v vrtcu Krojaček Hlaček Praznovanje s čebelarji

Igrivi dan v vrtcu Krojaček Hlaček
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Kostanjev piknik

Valeta OŠ Prevalje, 2017Igrivi dan v vrtcu Krojaček Hlaček

Učenci na obisku v Nemčiji
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Valeta OŠ Prevalje, 2017
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Prevaljske novice št. 23, letnik 17, leto 2017 | Glasilo Občine Prevalje izide enkrat na leto in ga prejmejo vsa gospodinjstva v Občini Prevalje brezplačno. | Izdajatelj: Občina Prevalje | T: 02 82 46 100, 
F: 02 82 46 124, e-pošta: obcina@prevalje.si | Naslov uredništva: Trg 2a, 2391 Prevalje | Odgovorni urednik: Danilo Vute | Uredniški odbor: Greta Jukič, Bernarda Gradišnik, Zala Vindiš, Mojca Orešnik 

| Gradivo s fotografijami so pripravili strokovne službe Občine Prevalje, zavodi, kulturna in druga društva ter posamezniki. | Uredila: Greta Jukič | Jezikovni pregled: mag. Andreja Čibron Kodrin | 
Priprava gradiva, oblikovanje, grafična priprava: Sans, Andrej Knez, s. p. | Tisk: Malex, d. o. o., Ravne na Koroškem| Naklada: 2400 izvodov | Naslovnico je oblikoval arhitekt Borut Bončina.

Fotografije so prispevali: 
Arhiv Občine Prevalje, osebni arhivi, arhivi zavodov, Doma starejših Na Fari Prevalje, Osnovne šole Franja Goloba Prevalje, Gimnazije Ravne na Koroškem, Vrtca Krojaček Hlaček in društev;

Janez Dokl, Marta Jerebič, arhiv radia Ognjišče; Eva Jeromel. Klemen Gorenšek, Janez Kotar, Lucija Miler, Štefan Peršak, Ana Pori Buhvald, Ožbej Strmčnik, Franci Štrekelj. 
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